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střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

léto před pár dny definitivně přehodilo výhybku na pod-
zimní kolej. Postupně – ač neradi - budeme přivykat ob-
dobí plískanic. Cyklisté uloží své jednostopé oře k zim-
nímu spánku a na cestu do práce raději využijí přístřeší 
kolejových vozidel. 

A když jsme u těch vlaků. Nádražní budova je často 
terčem kritiky kvůli své bariérovosti. Oprávněně. Ma-
minky s kočárky, senioři či lidé se sníženou schopností 
pohybu to mají velmi složité, mnohdy neřešitelné, město 
však opakovaně žádá vlastníka objektu, aby situaci řešil, 
snad se již blýská na lepší časy. Mluví se o kompletní re-
konstrukci budovy v delším horizontu, také o prozatím-

ním bezbariérovém řešení, které by 
mohlo přijít v dohledné době… 

Abychom se nedívali na naše vla-
kové nádraží jen negativní optikou, 
přináší říjnový zpravodaj informace 
o jedné raritě, kterou se (zatím) 
drážní budova honosí. Určitě si bez váhání vybavíte kla-
pot překlápějících se štítků informačních tabulí, na kte-
rých se mění směr vlaku, jeho cílové stanice, časy od-
jezdů, druh vlaku, číslo nástupiště, případně nevítané 
zpoždění. Málokdo už ví, co je za tím… Příběh těchto in-
formačních panelů, stejně jako život člověka, který se 
o rozšíření sofistikovaného zařízení zasadil, je fascinu-
jící, více na stranách 12-15. 

Ani na jiných listech zpravodaje 
z tematické trati nesjedeme, na 
straně 9 si můžete přečíst o inova-
tivním plánu vysokorychlostní želez-
nice, jejíž terminál vznikne i u Roud-
nice nad Labem.

V případě zájmu o mašinkový fejeton využijte návěsti 
s číslem 15. Na dalších "zastávkách" se můžete nechat 
lákat pozvánkami místních spolků na nejrůznější pod-
zimní zážitky. Rezervujte si svá místa včas, ať žádný z 
nich nezmeškáte ;).

ANDREA JŮNOVÁ, 

ŠÉFREDAKTORKA KZ

slovo úvodem�

Turistické centrum - Předmostí – návrh opravy
u RM uložila odboru RIaSM zajistit projektovou 
dokumentaci na zjištění příčiny vlhkosti v podhledu  
a její odstranění.
u RM uložila odboru RIaSM zajistit kosmetické opra-
vy objektu Mostní č. p. 22 v interiéru na Milánských 
štucích, včetně vyčištění, opravy tmelů a silikonů.
u RM uložila odboru RIaSM zařadit do návrhu roz-
počtu pro rok 2025 novou navinovací plachtu v před-
pokládané hodnotě 200 000 Kč.

Pronájem nebytových prostor v objektu Mostní č. p. 
22 - schválení nájemce            
u RM schválila uzavření nájemní smlouvy se spol. 
EPOQUE EVENTS s. r. o., IČ: 04474279, na pronájem 
nebytových prostor v objektu č. p. 22, ulice Mostní o cel-
kové výměře 286,73 m2 za účelem zřízení provozovny  
s občerstvením, za roční nájemné 156 000 Kč včetně 
DPH. Nájemní smlouva bude uzavřena na dobu neur-
čitou s šestiměsíční výpovědní lhůtou. Veškeré úpravy 
a vybavení nebytových prostor provede nájemce na 
vlastní náklady tak, aby byl provoz zahájen nejpozději 
do 1. 11. 2024. V případě nedodržení tohoto termínu 
bude město oprávněno od nájemní smlouvy odstoupit.

VZ – DPS - Snížení energetické náročnosti objektu 
– jižní, západní a východní fasáda
u RM schválila výsledky zadávacího řízení a uzavření 
smlouvy o dílo na akci „DPS - Snížení energetické ná-
ročnosti objektu – jižní, západní a východní fasáda“ 
s dodavatelem MONTAKO – stavební s. r. o., Kralupy n. 
Vlt., IČ: 24180416, za celkovou cenu 11 232 204,55 
Kč bez DPH, resp. 12 580 069,10 Kč s DPH.

Vyhlášení VZ – Oprava sekundárních rozvodů na 
sídlišti U Cukrovaru
u RM schválila vyhlášení podlimitní veřejné zakáz-
ky zadávané ve zjednodušeném podlimitním řízení 
na stavební práce s názvem „Oprava sekundárních 
rozvodů na sídlišti U Cukrovaru“ v souladu s ustano-
veními zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek, ve znění pozdějších předpisů.

u RM schválila výzvu k podání nabídek a zadávací 
dokumentaci k podlimitní veřejné zakázce zadáva-
né ve zjednodušeném podlimitním řízení na stavební 
práce s názvem „Oprava sekundárních rozvodů na 
sídlišti U Cukrovaru“.

Vypracování rozsáhlejší projektové dokumentace, 
na akci „Úprava haly TS pro RE – USE, Kralupy n. Vlt.“ 
u RM schválila navýšení ceny na zpracování rozsáh-
lejší projektové dokumentace o 60 000 Kč bez DPH, 
resp. o 72 600 Kč s DPH.
u RM schválila uzavření Dodatku č. 1 ke Smlou-
vě o poskytování poradenských služeb č. RIS-
ML/00095/2024 na navýšení ceny za zpracování 
rozsáhlejší projektové dokumentace o 60 000 Kč 
bez DPH, resp. o 72 600 Kč s DPH.

Vyhlášení VZ – Rekonstrukce veřejných ploch na 
sídl. Hůrka – I. etapa 
u RM schválila vyhlášení podlimitní veřejné zakáz-
ky zadávané ve zjednodušeném podlimitním řízení  
na stavební práce s názvem „Rekonstrukce ve-
řejných ploch na sídl. Hůrka – I. etapa“ v souladu  
se zákonem č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek, ve znění pozdějších předpisů.
u RM schválila výzvu k podání nabídek a zadá-
vací dokumentaci k veřejné zakázce zadávané  
ve zjednodušeném podlimitním řízení na stavební prá-
ce s názvem „Rekonstrukce veřejných ploch na sídl. 
Hůrka – I. etapa“.

Větrání halové dílny v areálu TSM, Kralupy nad Vl-
tavou – vyvolané vícepráce
u RM schválila uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě  
o dílo č. RISML/00098/2024 na akci: „Větrání halo-
vé dílny v areálu Technických služeb města, Kralupy 
nad Vltavou“ s dodavatelem APLEONA Czech Re-
public s. r. o., IČ: 49703765. Předmětem dodatku 
je navýšení celkové ceny díla o částku ve výši 66 
308,42 Kč bez DPH tj. 80 233 19 Kč vč. DPH a záro-
veň prodloužení termínu ukončení stavebních prací 
o 14 dní, tj. do 13. 9. 2024.

LISTOPAD
Příjem inzerce do 14. 10. 2024 do 17:00; zasílání 
článků a pozvánek do 15. 10. 2024 do 8:00 hod.

uzávěrky vydání�

veřejné jednání ZM�
 pondělí 4. 11. 2024 v 17:00 hod.

velká zasedací místnost, 4. patro
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most, Sokol, 
Zeměchy, 
Minice. 
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A ž do 27. 10. 2024 bude z důvo-
du rekonstrukce vozovky zce-

la uzavřena ulice Na Velvarské sil-
nici (silnice II/240), a to v úseku 
od křižovatky se silnicí II/101 (uli-
ce 28. října) ke křižovatce se silnicí 
III/10148 (ulice V Růžovém údolí). 

Po dobu stavby bude reziden-
tům a vozidlům svozu komunální-
ho a separovaného odpadu umož-
něn vjezd do lokalit „U Křížku“ 
a „Na Cikánce“, ovšem pouze ze 

směru od křižovatky Na Velvarské 
silnici x 28. října. 

Objízdná trasa povede ulicí 
V Růžovém údolí, dále pak ulicí 
Přemyslova až do centra. Po celou 
dobu uzavírky nebude obsluho-
vána autobusová zastávka "Mi-
kovice" v obou směrech. Jedná se 
o autobusovou linku PID č. 457.

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ

Střípky z veřejného jednání Zastupitelstva města Kralupy n. V. konaného dne 16. 9. 2024�

Zářijového zasedání zastupitelstva se zú-
častnilo 16 z 21 zastupitelů města.

V prvním bloku zasedání se přítomní vě-
novali majetkoprávním záležitostem, jedna-
lo se zejména o prodej malých městských 
pozemků do soukromého vlastnictví obča-
nů.

Z finančních záležitostí byla nejdůležitěj-
ším bodem nová obecně závazná vyhláš-
ka o stanovení koeficientu daně z nemovi-
tých věcí.

Důvodem předložení vyhlášky byla sku-
tečnost, že od 1. 1. 2025 vstupuje v účinnost 
novela zákona č. 338/1992 Sb., o dani z ne-
movitých věcí, která samosprávám již ne-
dává možnost snížení základní výše koefici-
entu podle počtu obyvatel. Zákon ji stanovil 
jednotně na výši 2,0 pro obce s  počtem 
obyvatel v intervalu 10 000–25 000. Z novely 
zákona by tedy automaticky vyplynula vět-
ší daňová zátěž pro občany, a zároveň by 
se snížil daňový dopad na podnikající sub-
jekty na území města.

Vzhledem k  nedávnému  zavedení po-
platků za odpady samospráva nechtěla 
zatěžovat obyvatele dalším zvyšováním 
daní. Skrze vyhlášku bude zajištěn nižší ko-
eficient ve výši 1,6 a zachována stejná da-
ňová zátěž pro všechny daňové subjekty 
na území Kralup.

Současně dojde i  ke sjednocení koefici-
entu pro všechny městské části Kralup, což 
navrhl finanční výbor města, sjednocením 
koeficientu zaniká dřívější zvýhodnění Minic 
a Zeměch. 

Pro jednotný koeficient pro celé město 
hlasovalo 14 zastupitelů ze 16 přítomných, 
návrh tedy prošel. 

Dalším z bodů jednání byla smlouva s de-
veloperem (FARRAO Development, s. r. o.) 
o  záměru výstavby 33 rodinných domů 
v  Zeměchách včetně vybudování obsluž-
né komunikace, nové veřejné infrastruktury 
a  přístupové komunikace k  tamější želez-
niční zastávce.

Plánovací smlouva byla schválena 11 za-
stupiteli, 2 byli proti, 3 se zdrželi hlasování. 

Jedním z  nejzásadnějších bodů jednání 
byl návrh územní studie lokality Lobeček 

Veltruská. Tento pozemek za Merem je nej-
větší plochou v  rámci města pro komerč-
ní využití, který by měl sloužit občanské 
vybavenosti lokality, primárně obchodům 
či službám. Vzhledem k  rozloze by se na 
něj vešla např. výrobní firma, supermarket, 
menší obchody i restaurace zároveň.

O  pozemek projevilo předběžný zájem 
hned několik subjektů, třeba komerční 
prádelna, Kaufland, stavebniny DEK trade 
a další. 

Územní studie byla schválena, hlasovalo 
pro ni 14 zastupitelů. Záměr prodeje pozem-
ku (alespoň pro současné období) schvá-
len nebyl, pro se vyjádřili jen 4 zastupitelé, 3 
se zdrželi, 9 bylo proti. 

Zastupitelstvo dále schválilo uvolnění fi-
nančních prostředků na pořízení dvou no-
vých nesankčních radarů před Základní 
školu 28. října a opravu jednoho nesankč-
ního radaru před Základní školu Generála 
Klapálka. Vše za celkovou částku 367 tis. 
Kč. Radary by měly zajistit větší bezpečnost 
nejen školáků v daných lokalitách. 

Kompletní záznam z  veřejného jednání 
(včetně hlasování jednotlivých zastupitelů 
a živé diskuse na rezonující témata) můžete 
zhlédnout po načtení QR kódu, stejně tak 
reportáž.

Další veřejné zasedání se bude konat 
4.  11.  2024, účast diskutujících občanů je 
vítána. 

ZPRACOVALA ANDREA JŮNOVÁ

Záznam ze zasedání 
konaného 16. 9. 2024.

Reportáž ze zářijového 
zasedání zastupitelstva.

Uzavření ulice  
Na Velvarské silnici

MĚSTSKÝ PLES
29. 11. 2024
Hudba: Orchestr Karla Vlacha
Host: Hana Holišová
Předprodej: 1. listopadu 2024 v Kass Kralupy
Více informací: 
www.mestokaralupy.cz, 
www.kasskralupy.cz

Hana Holišová
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Jak jsme vás informovali v minulých vydáních 
zpravodaje, pracuje se na mnoha investicích 
současně, jaký je aktuální stav?
Výstavba okružní křižovatky v Lobečku (průběh 
komplikuje kanalizace v havarijním stavu, Středo-
český kraj pracuje na nápravě, dokončení se tak 
posune k 31. 7. 2025). 

Realizace autobusové zastávky U Dýhárny (nahra-
dí zrušenou zastávku V Pískovně,  od 1. 12. bude 
na této zastávce obslužnost cca 16x denně).

Realizace autobusové zastávky v Hybešově ulici 
(probíhá dle plánu).  

Rekonstrukce mostku v Horymírově ulici (stavba 
probíhá podle harmonogramu, bude dokončena 
s koncem listopadu).

Přestavba pivovaru na kulturní centrum (přestavba 
pokračuje podle časového plánu, staví se střechy, 
probíhá příprava na umístění oken, uvnitř se pra-
cuje na nových sítích a rozvodech). 

Rekonstrukce veřejného osvětlení v Lobečku (při-
spěje k úsporám energií a zlepšení vzhledu lokality).  

Přestavba chemického učiliště na základní školu (je 
ve fázi výběrového řízení na dodavatele projektu 

stavby, po něm bude zřejmé, kdo bude školu pro-
jektovat, jak dlouho bude trvat dodání projektové 
dokumentace a kdy začne skutečná výstavba). 

Zateplení a obnova oken domu s pečovatelskou 
službou (proběhlo zadávací řízení, je před podpi-
sem smlouvy).

Modernizace veřejného prostranství sídliště Hůrky 
(zakázka se zatím nepodařila vysoutěžit, firmy se 
potýkají s nedostatkem pracovních sil , soutěží se 
tedy znovu).

Most Generála Klapálka (měl být dokončen 
v květnu, jedná se o krajskou stavbu, probíhají jed-
nání s KSÚS, aby byly uplatněny všechny pokuty). 

Krajské investice (krajské stavby se týkají hlavně do-
pravy, v přípravě je stavba kruhového objezdu na 
Lidovém nám., rekonstrukce komunikace v Růžovém 
údolí (až na Velvarskou silnici). Stavební povolení je již 
vydáno. Realizace proběhne snad v roce 2025. 

Zhlédněte rozšiřující reportáže a rozhovory na téma 
probíhajících investičních akcí, do-
zvíte se detaily ke všem zmíněným 
stavbám z úst pana starosty, staveb-
ního dozoru či kolegů z odboru reali-
zace investic. AJ

JAK POKRAČUJÍ INVESTIČNÍ AKCE VE MĚSTĚ?

N a konci srpna se představitelé našeho 
města zúčastnili slavnosti u příležitosti 

50 let partnerství mezi naším městem a ně-
meckým Hennigsdorfem. Součástí programu 
bylo mimo jiné i vystoupení JK Bandu pod tak-
tovkou ZUŠ Kralupy nad Vltavou.

Hennigsdorf byl pro Kralupy úplně prvním 
partnerským městem, spolupráce s ním zapo-
čala již v roce 1974. Svazek přežil i pád železné 
opony, jelikož partnerství nebylo závislé na 
systému, nýbrž na konkrétních lidech. 

Německý partner pomohl našemu městu při 
povodních, zahraniční kolegové nám byli ná-
pomocni v řádu hodin, na což se nezapomíná. 

V současné době je svazek aktivní hlavně 
v rámci jazykových výměnných pobytů. Jed-
ním z prvních účastníků výměny, toho času 

student gymnázia, byl současný místostarosta 
Petr Holeček. Jak na výměnný pobyt a dlouhé 
roky spolupráce vzpomíná? To prozradí ve vi-
deo rozhovoru pod QR kódem. 

AJ

NÁVŠTĚVA PREMIÉRA PETRA 
FIALY V KRALUPECH N. VLT.

ZMĚNA ČÍSELNÉHO OZNAČENÍ LINEK 456 A 457 
Z důvodu prohlubující se spolupráce s Jihočeským krajem je nutné na základě probíhajících 
jednání uvolnit číselná označení pro mezikrajské linky, a proto bude od 1. 12. 2024 upraveno 
číselné označení níže uvedených linek:
 

Číselné označení Trasa

Původní Nové

456 858 Slaný - Koleč - Libčice nad Vltavou   

457 857
Kralupy n. Vlt., železniční stanice - 
Kralupy n. Vlt., obchodní centrum 

Trasy i jízdní řád linek zůstávají oproti zveřejněným verzím od 1. 12. 2024 beze změny 
(https://autobusy2024.idsk.cz/).  

VLASTIMIL JANOUŠEK, 

VEDOUCÍ ODDĚLENÍ PROJEKTOVÁNÍ DOPRAVY BUS, IDSK

UPOZORNĚNÍ
Z prostorových a grafických důvodů je bezplatné uveřejňování pozvánek/náborů spolků, organi-
zací, na různorodé kulturní, sportovní či jiné akce již neudržitelné a nemůže být nadále nárokové. 
Garance otištění grafických pozvánek je možná jen v rámci komerční (placené) inzerce. Vydavatel 
si vyhrazuje právo z nevyžádaných zaslaných pozvánek vyjmout údaje a uveřejnit je v rámci celko-
vého přehledu/seznamu akcí pro následující měsíc. 
Děkujeme za pochopení. 
 REDAKCE KZ 

O investicích  
s panem starostou 

(z 29. 8.).

Aktuálně  
k pivovaru (z 15. 9.).

Oslavili jsme 50. výročí partnerství s Hennigsdorfem

Rozhovor s místostarostou 
Petrem Holečkem, který 
se nedávno zúčastnil 
slavnosti u příležitosti 50 
let partnerství mezi naším 
městem a německým 
Hennigsdorfem.

Přátelé z Hennigsdorfu nám dokázali pomoci 
i v těžkých časech

Premiér Petr Fiala 
si prohlédl centrum 
Kralup 

Pan premiér předal dresy 
mladým kralupským 
fotbalistům klubu  
FK Kralupy 1901.

O probíhajících 
investicích (ze 13. 9.).
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Křižovatka  
v Lobečku.

Setkání se starostou 
Hennigsdorfu.
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S fotbalisty  
FK Kralupy 1901.
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VOX POPULI 

Úhyn ryb v Zeměchách

Chceme poukázat na nebývalý jev pro rybáře, 
kteří by chtěli rybařit v Zeměchách. Ryby už žád-
né nejsou, včera (16. 8.) je rybáři vylovili na břeh. 
Všechny. Ale mrtvé!!!

Tato neznalost lidí, kterým byl svěřen do pé-
če majetek, a říkají si rybáři, způsobila hromadný 
úhyn všech ryb a  celkovou devastaci vody ve 
všech třech rybníkách v Zeměchách. Bude trvat 
několik let, než se vše dá do pořádku. Odporný 
puch a smrad zamořil okolí rybníků a lidé zde žijící 
nemohou větrat, ani užívat horké dny na svých 
zahradách, u bazénů. 

Je evidentní, že nové vedení rybářů v  Země-
chách vůbec nic neví o okysličování vody v hor-
kém počasí.

Budeme zvědavi, jaké vedení nastoupí nyní. 
(A kdo tyto škody zaplatí?)

OBYVATELÉ OBCE ZEMĚCHY

Reakce na podnět

Úhyn ryb na rybníku Zeměchy 3

Celkem uhynulo na rybníku Zeměchy 3: 6,5 tun ryb
Na rybníkách Zeměchy 1 a  2 do dnešního dne 
evidujeme úhyn v řádech jednotek kusů.

Den 15.  8.  2024 se zapsal černým písmem do 
paměti, a  to nejen místních rybářů. Na rybníku 
v Zeměchách 3 během následujících 3 dní došlo 
k likvidaci celkem 6,5 tun ryb. Ráno 15. 8. 2024 za-
čalo každodenní rutinou hospodářského odboru, 
a to měřením teploty a rozpuštěného kyslíku ve vo-
dě. Tuto činnost vykonává hospodářský odbor no-
vě, a to 3x v týdnu vždy v dopoledních hodinách 
z důvodu hlídání kvality vody. Ráno 15. 8. 2024 by-
ly hodnoty na rybníku Zeměchy 3 na nízkých hod-
notách, ale nic nenasvědčovalo katastrofě, která 
se již ve vodě odehrávala a čekala na své odha-
lení. Vlivem horkého počasí a  velice teplé vody 
byl proces vyplavání mrtvých ryb urychlený. 

V  noci ze  14.  8. na 15.  8. došlo k  velké noč-
ní bouřce. Toto společně s  teplými nocemi je to 
nejhorší, co se může na rybníku odehrát. Dojde 
k prudkému poklesu tlaku, a tím v podstatě k vysátí 
kyslíku z vody a následně k úhynu ryb. Samozřejmě 
nejde jenom o noční bouřku, ale faktorů pro to, co 
se stalo, je několik. Nicméně hlavním faktorem je 
horké počasí přes den a zároveň horké noci. 

Každopádně pro rybník  Zeměchy 3 toto byla 
katastrofa. Převážná část ryb uhynula během 
bouřky nebo do doby, než vyšlo slunce. Jinak by 
začala fungovat fotosyntéza řas ve vodě, a  tím 
by se přirozeně doplnil kyslík. Ryby, které uhynuly 
v  noci, klesly ke dnu, odkud postupně vyplava-
valy na hladinu. Tím, že byla voda horká a  ještě 

svítilo sluníčko, došlo k mohutnému vyplavání mrt-
vých ryb na hladinu. Za normálních okolností by 
vyplavávaly postupně a ne takhle najednou. 

Ve chvíli, kdy první z ryb vyplavaly, začal pro ry-
báře závod s časem, protože voda se rychle kazí 
těly tlejících ryb a zároveň se ryby na sluníčku roz-
padají. Cílem pro všechny rybáře, kteří na rybníku 
zasahovali, bylo co nejrychleji sesbírat a zlikvido-
vat těla uhynulých ryb. Tento boj sváděli rybáři po 
3 dny, a to velice úspěšně. Každý den byl rybník 
uklizen a ryby odvezeny do kafilérie. 

Když pominula největší katastrofa, mohli rybáři 
i dobrovolní hasiči napnout veškeré síly k vyčiště-
ní vody, jejímu ochlazení a  zkvalitnění pro ryby, 
které se podařilo v rybníku Zeměchy 3 zachránit. 
A  ten, kdo pravidelně chodí na procházky, zas 
může pozorovat veselý život na tomto rybníku.  

Chtěl bych poděkovat touto cestou všem, kteří 
přiložili ruku k dílu. Brali si volno z práce a vraceli 
se dřív z dovolené. Děkuji hospodářskému odbo-
ru pod vedením Libora Dolhého za skvěle zvlád-
nutou organizaci a koordinaci celé akce. V ne-
poslední řadě i  klukům z  jednotky dobrovolných 
hasičů Veltrusy. 

Rybáři v roce 2025 plánují na rybníku Zeměchy 
3  na své náklady podniknout opatření, aby se ta-
to katastrofa již neopakovala. Veškeré informace 
najdete na stránkách rybářů. 

Zároveň bych chtěl vzkázat všem těm, kteří 
sdíleli nepodložené informace, psali nesmyslné 
komentáře, či anonymní stížnosti,   aby přišli na 
naši výroční schůzi, o  které budeme informovat 
na stránkách rybářského spolku, nebo za mnou 
přišli osobně. Já s nimi rád popovídám, vysvětlím 
jim do podrobna, co se stalo a určitě si rád po-
slechnu jejich návrhy na to, jak se této situaci da-
lo předcházet, či co bychom měli udělat. 

TOMÁŠ VŮJTA,
PŘEDSEDA MO KRALUPY NAD VLTAVOU

Park J. Seiferta, součást města 
Kralupy nad Vltavou

Ráda bych se zeptala na časovou osu projektu 
revitalizace parku J. Seiferta v Lobečku a celkově 
vyjádření k situaci v něm. 

To, v jakém stavu se park již dlouhou dobu na-
chází, předpokládám, všichni víme. 

Všimli jsme si, že na druhé straně města např. 
v ulici Husova proběhly investice velmi rychle a je 
to tam, stejně jako kolem MÚ, hezké/čisté a pro 
občany města uzpůsobené jak k posezení/zasta-
vení, tak pro městský život. My z Lobečku v tomto 
ohledu můžeme jen v dobrém závidět. 

V našem parku (bydlíme zde s dcerou více než 
10 let) se situace naopak stále zhoršuje. 

Pomineme-li problém s jednou hlídkou městské 
policie, která není schopná v parku vymoci zákaz 
popíjení alkoholu (svědci jsme samozřejmě i drog 

celého spektra od marihuany po pohozené in-
jekční stříkačky), tak letošní léto se stalo opravdo-
vým dnem. 

Chápeme nutnost výstavby kabelo-
vých tras, ale stav parku, se nejen v  důsled-
ku toho, dostal do neuživatelné podoby. 
Tento stav netrvá měsíc, nebo dva… Ale vlastně 
po celou dobu parkové sezóny a  z  našeho po-
hledu (osob bydlících ve věžácích) se místo stalo 
ostudou města.  

Posílat do tohoto místa dítě pro drobný nákup, 
nebo vyvenčit psa, se nikomu už nechce a mělo 
by být doporučováno od minimálního věku 15 let.

Na hloučky uživatelů alkoholu/drog, močící 
do zbytku keřového porostu, pravidelné agresivní 
incidenty a obklopení odpadem si rozhodně ne-
zvykneme. 

Uživatelnost parku, pro čekající na autobus ne-
bo důchodce pro které byl park místem čekání/

setkávání/oddechu, je aktuálně v  podstatě ne-
možná. 

Nejen pro paní, která má na starosti úklid parku 
(přestože svou práci odvádí skvěle a za to jí patří 
velké poděkování z naší strany), je to boj s větr-
nými mlýny. 

Předem děkuji za aktivní řešení problematiky 
a zpětnou vazbu. RENATA FOHLOVÁ

Reakce na podnět
Aktuální stav je takový, že je vyřízené stavební 
povolení, také přidělená dotace. Zbývá poslední 
krok, a tím je chybějící částka 40 mil. Kč, která mu-
sí projít schválením zastupitelstva. Realizace nové 
podoby parku by mohla nastat buď v roce 2025 
nebo až v roce 2026. 

MARCELA HORČIČKOVÁ, 
VEDOUCÍ ODBORU REALIZACE INVESTIC, 

MĚÚ KRALUPY NAD VLTAVOU

K POPLATKŮM ZA ODPADY

Se znovuzavedením poplatku za odvoz a li-
kvidaci odpadů zásadně nesouhlasíme. 

Vybírání tohoto poplatku se před deseti lety 
zrušilo mimo jiné i proto, že bylo neefektivní. 
Přinášelo to spoustu zbytečné administrativy 
s řešením vysoké míry neplacení, s kterou se 
paradoxně počítá i nyní, a dopláceli tak na 
to vlastně jen ti poctiví. Místo toho se tehdy 

zvedl koeficient daně z nemovitosti. Nyní 
dochází ke znovu zavedení tohoto poplat-
ku za odpady, ale už nikoliv ke snížení daně 
z nemovitosti. Argument rostoucí finanční 
náročnosti nebereme, protože stejně jako po-
malu stoupají náklady s odpady spojené, tak 
v čase pochopitelně rostou i daňové příjmy 
města. My navíc zajištění odvozu a likvidaci 
odpadů považujeme za jednu z nejzákladněj-

ších povinností, kterou město za vybrané da-
ně zajišťuje, stejně jako třeba funkční veřejné 
osvětlení, nebo úklid veřejných prostranství. 
Pro spoustu měst se podobné poplatky staly 
bohužel pouze další způsobem, jak vylepšit 
své rozpočty na úkor peněženek lidí a mrzí 
nás, že se koalice Nové Vlny, ODS a STAN vy-
dala opět touto cestou.

ANO KRALUPY NAD VLTAVOU

hyde park Názory zastupitelů

REAKCI ŘEDITELE MĚSTSKÉ POLICIE NAJDETE NA STR. 11 A WEBU KRALUPSKÉHO ZPRAVODAJE (WWW.KRALUPSKYZPRAVODAJ.CZ).

(Možnost vyjádřit se k jakémukoli tématu dostali všichni zastupitelé.)
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■ Na odpadové hospodářství 
doplácíme přes 21 milionů, 
a to úplně zbytečně! Více než 
polovina odpadu v našem 
městě končí v nádobě na 
směsný odpad, odkud se pak 
sváží na skládku a kvůli tomu se 
pro nás stává hrozbou. 

V rámci České republiky se pravidelně zkou-
má obsah popelnic na směsný komunální 

odpad (černá popelnice) pomocí fyzických ana-
lýz odpadu. V praxi to vypadá tak, že se vysype 
obsah černé nádoby a roztřídí se na jednot-
livé složky. V Kralupech nad Vltavou taková 
analýza proběhla v roce 2022 a výsledky se 
od celorepublikových průměrů téměř nelišily. 
Fyzická analýza je důležitým nástrojem pro 
pochopení toho, jak nakládáme s odpady. Ví-
me přesně, kde máme mezery a na co bychom 
se měli zaměřit. 

Pouze asi 39 % je skutečně nevytříditelný 
směsný komunální odpad. Jsou to například dět-
ské pleny, hygienické potřeby, krabičky od cigaret 
atp. Vše ostatní můžeme vytřídit a dále využít. 

Jak nás skládkování ohrožuje?
Skládkovaný odpad do ovzduší uvolňuje nebez-
pečný metan, který se podílí na klimatických 
změnách. Změna klimatu způsobuje extrémní 
výkyvy počasí jako vlny veder, sucha, povodně, 
přívalové deště nebo tornáda.  

Klimatické změny se pak podepisují i na 
našem zdraví (například zdravotní problémy 
způsobené vysokými teplotami nebo respirač-
ní nemoci).  

Proč je skládkování hrozbou i pro 
naše peněženky? 
Na negativní vliv skládkování reagoval zákon 
o odpadech, který obcím a městům nasta-
vil přísné množstevní limity a každoročně 

navyšuje poplatky za ukládání odpadu na 
skládku. 

Letos za tunu směsného a objemného odpa-
du, která je do limitu, zaplatíme 500 Kč. Limit 
pro letošní rok je 170 kg/občan. Pokud limit 
překročíme, za každou skládkovanou tunu nad 
rámec zaplatíme 1 250 Kč.  V dalších letech to 
nebude o moc lepší. Např. v roce 2029 klesne 
limit na 120 kg a poplatek za překročení bude 
1 850 Kč.  

Skládkování bude stále dražší, a proto je 
i z finančních důvodů žádoucí omezit ho na 
minimum. 

Proč za odpady 
doplácíme miliony? 
V roce 2023 každý občan našeho města vyho-
dil v průměru 243 kg směsného a objemné-
ho odpadu. Limit byl ale pouze 180 kg/občan. 
Zvýšené poplatky za skládkování se nám tak 
nevyhnuly a byly jednou z příčin, proč jsme na 
odpadové hospodářství dopláceli 21 551 475 Kč 
z našeho rozpočtu. To je 1148 Kč na jednoho 
občana! 

Za tyto peníze bychom mohli nechat opra-
vit všechna veřejná dětská a sportovní hřiště.

Jenže my je museli dát za odpady. Nikdo 
z nás nechce zbytečně vyhazovat peníze do 
koše. Pojďme to společně změnit. Jsou věci, 
které můžete udělat už dnes.  

Co můžu udělat? Třiďte odpad 
Všechny vytřiditelné odpady vyhazujte do ba-
revných popelnic. Tím snížíte náklady na odpa-
dy a také umožníte, aby se z něj díky recyklaci 
stal úplně nový výrobek. Věděli jste, že pouze 
50 PET láhví stačí na výrobu 1 fleecové bundy? 

Zároveň dostaneme odměnu od společnosti 

EKO-KOM za sběr tříděného odpadu a přepro-
dej odpadu k recyklaci. Čím víc vytřídíme, tím 
vyšší odměna bude. Tyto peníze nám také sníží 
náklady na odpady.    

Předcházejte vzniku odpadu 
Čím méně odpadu vytvoříme, tím nižší budou 
náklady na jeho svoz a likvidaci. Nikdy nedo-
sáhneme toho, aby nevznikal žádný odpad, ale 
můžeme jeho množství snížit:  
 Noste si do obchodu vlastní pytlíky na peči-
vo, ovoce a zeleninu, nebo alespoň nevyhazujte 
sáčky po jednom použití, ale využijte je víckrát.    
 Nekupujte balenou zeleninu a ovoce, ale ra-
ději sáhněte po volné.    
 Pořizujte si věci z druhé ruky. 
 Rozbité věci nevyhazujte, ale opravujte.     
 Posílejte věci dál – nabídněte je svým zná-
mým, zveřejněte inzerát na internetu a na so-
ciálních sítích, darujte je na dobročinné účely. 

Děkujeme všem občanům, kteří po-
ctivě třídí a předcházejí vzniku odpadu.

REDAKCE KZ

Nevyhazujme peníze do koše! 
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M ěsto Kralupy nad Vltavou i v tomto roce 
nakoupilo separační tašky, které bude 

občanům našeho města ZDARMA rozdávat 
v rámci podpory třídění odpadů v domácnos-
tech. Tašky jsou barevně shodné s barvou se-
paračních kontejnerů na papír, sklo a plast 
rozmístěných po našem městě a jsou určeny 
k jednoduchému třídění přímo v domácnosti. 
Případným zájemcům bude zdarma poskyt-
nuta jedna separační sada, která obsahuje 
3 ks tašek (modrou, zelenou a žlutou). NO-

VINKOU je v tomto roce separační taška na 
sběr KOVŮ, která bude rozdávána samostat-
ně a mohou si ji vyzvednout i ti občané, kteří 
již dříve obdrželi separační sadu. Separační 
tašky jsou vyrobeny z pevného materiálu, což 
zajišťuje jejich dlouhou životnost, jsou opat-
řeny suchým zipem, takže jednotlivé kusy je 
možno k sobě jednoduše připnout. Velikost 
jednotlivých tašek je 35 x 50 x 26 cm (š x v x 
h). Pozor! Tašky nejsou určeny pro jednorá-
zové použití.

Zájemci si mohou separační tašky vyzved-
nout na MěÚ Kralupy nad Vltavou, odboru ži-
votního prostředí, Palackého nám. 1, Kralupy 
nad Vltavou, 2. patro – číslo dveří 216, kon-
taktní osobou je paní Helena Traxlová, tel.: 
315 739 944, e-mail: helena.traxlova@mesto-
kralupy.cz. 

HELENA TRAXLOVÁ,

ODBOR ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ,

MĚÚ KRALUPY NAD VLTAVOU

Město i nadále rozdává separační tašky

VYUŽIJTE NOVÁ PRODEJNÍ 
MÍSTA ZPRAVODAJE: 
 Potraviny v Jungmannově ulici 
   (bývalé potraviny U Klusáčků) 
 Pekárna Náš chléb, Dr. E. Beneše 811 
 Lékárna U nádraží, Žižkova 81

Kompletní seznam prodejních míst najdete na webu:
https://www.kralupskyzpravodaj.cz/prodejni-mista/

Připomínáme také možnost předplatného se 
zasíláním do schránky, je možné objednat od 
kteréhokoliv vydání, objednávky směřujte na:  
zpravodaj@mestokralupy.cz 

NOMINUJTE VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI KRALUP
I letos budou oceněni významní a výjimeční občané našeho

 města. I vy můžete rozhodnout, kdo si za svůj mimořádný přínos

městu ocenění zaslouží. Své návrhy zasílejte do 15. 10. 2024 na e-mail: kultura@mes-
tokralupy.cz a nebo na adresu: MěÚ Kralupy nad Vltavou,

Palackého nám 1, 278 01 - obálku označte heslem:

OCENĚNÍ OBČANŮ. 

Děkujeme. LENKA CÍSLEROVÁ,

 VEDOUCÍ ODBORU KANCELÁŘ STAROSTY MĚÚ KRALUPY

Výherkyně  
1. ceny  
v kategorii 
nad 18 let 
- Martina 
Seifrtová 
Majorošová.

Kategorie 14–18 let
1. cena Eliška Májková
2. cena Ema Lorencová
3. cena Jan Klučinec
Cena za sonet Eliška Májková

Kategorie nad 18 let
1. cena Martina Seifrtová Majorošová
2. cena Anna Tesaříková
3. cena Alex Círek
Cena za sonet Martin Neužil

AUTORSKÁ LITERÁRNÍ SOUTĚŽ

Takové byly letošní Seifertovy Kralupy 
Čas je k nám nemilosrdný. Marně se pokoušíme 
něco z jeho vanutí zachytit, nic nezadržíme, 
všechno spěšně míjí a běh času nevšímá si 
našeho smutku.

Jaroslav Seifert

Cítíme, že nám se na malou, krásnou chvíli podařilo čas zasta-
vit. Společně jsme zažili okamžiky radosti, lásky a polibku múzy.

Děkujeme všem za nádherné festivalové okamžiky.
JITKA KOŠŤÁLOVÁ,

ZA ORGANIZÁTORA FESTIVALU, KD VLTAVA

AU
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JAK DOPADLY VOLBY 
DO ZASTUPITELSTVA 
STŘEDOČESKÉHO KRAJE? 

Termín konání 20.–21. 9. 2024

Volební účast 33,23 %

Výsledky voleb:

Strana/hnutí počet mandátů

ANO 2011 25

STAROSTOVÉ  
A NEZÁVISLÍ

20

SPOLU (ODS +  
TOP 09 + KDU-ČSL)

13

SPD, Trikolora  
a PRO

4

STAČILO! - 
SPOJENÁ LEVICE

3

Zastupiteli pro Středočeský kraj se stali 
i politici působící v našem městě: 

 Libor Lesák, starosta 
Kralup nad Vltavou, 
se ziskem 921 hlasů 
kandidující za SPOLU 
(ODS + TOP 09 + KDU-ČSL).

 Tomáš Pekárek, MBA, 
zastupitel Kralup nad 
Vltavou se 485 hlasy 
kandidující za ANO 2011.

AJ
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V září se uskutečnil 1. Řídící 
výbor MAP IV, který schválil 

aktualizaci všech důležitých do-
kumentů pro úspěšnou realizaci 
projektu.

Aktivity pořádané v rámci pro-
jektu jsou pozitivním krokem 
směrem k posílení spolupráce 

mezi školami, školkami a míst-
ními institucemi, také k posílení 
vzdělávacího systému v regionu 
ORP Kralupy nad Vltavou. Díky 
takovýmto iniciativám se otevírá 
prostor pro další rozvoj a inovace 
ve prospěch vzdělání našich dětí 
a mládeže. Dále dochází k podpo-

Co nového v MAS Kralupsko?
■ MAS Kralupsko, z. s. realizuje projekt „Místní 
akční plány IV ORP Kralupy nad Vltavou“ v rámci 
výzvy č. 02_23_017 Akční plánování v území – 
MAP z Operačního programu Jan Amos 
Komenský. Více o projektu najdete na webu MAS 
Kralupsko, z. s. na www.maskralupsko.cz. 

Podmínkou pro použití Portálu je mít jeden z druhů 
tzv. elektronické „identity občana,“ nejrozšířenějším 
je „bankovní identita,“ a datovou schránku.

„Ušetříte čas a cestu na úřad“
Žádost lze podat z pohodlí domova 
prostřednictvím internetového 
„PORTÁLU OBČANA.“

Možnost podání e-žádosti 
o nový řidičský průkaz

Nejsnadnější cesta k Portálu (pokud nevyužijete výše zobrazený 
QR kód) - na hlavní webové stránce města je viditelně umístěno 
tlačítko „Portál občana a platební brána.“ 

Zde krátké instruktážní video, v případě potřeby 
i podrobnější návod Ministerstva dopravy ČR: 
https://www.mdcr.cz/digitalizace/e-podani

KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

ře profesního rozvoje pedagogů 
a zvyšování kvality vzdělávacího 
procesu v regionu.

V následujících měsících je při-
praveno několik seminářů pro pe-
dagogy, žáky ZŠ i děti MŠ. Od září 
jsou pro pedagogy a pedagogické 
pracovníky školních družin k dis-
pozici k bezplatnému zapůjčení 
putovní pomůcky, např. 3D pera, 

roboti, sady knih, tematické čte-
nářské kufříky, maňásci a spousta 
dalších interaktivních pomůcek. 
Věříme, že tyto pomůcky přispějí 
k ještě zajímavější a interaktivněj-
ší výuce.

NIKOLA KUČEROVÁ, 

PROJEKTOVÝ MANAŽER MAP IV

Internetový „Portál občana“ umožňuje online zasílání žá-
dostí a pořizování výpisů z veřejných rejstříků, celkově jde 
o desítky funkcionalit - služeb. Nyní jsou všechny „Portálem 
občana“ nabízené funkcionality spojené s našim MěÚ zpro-
vozněny.  

„Ušetříte čas a cestu na úřad“ 
Přes Portál občana lze např. vyřídit následující záležitosti:
u žádost o nový řidičský průkaz u žádost o voličský průkaz u výpis bodo-
vého hodnocení řidiče u výpis z rejstříku trestů u výpis z živnostenského 
rejstříku u výpis z veřejného rejstříku – obsahuje mj. spolkový rejstřík, ob-
chodní rejstřík a rejstřík společenství vlastníků jednotek u výpis z registru 
obyvatel u informace z katastru nemovitostí u informace z registru sil-
ničních vozidel u informace z registru řidičů u zřídit upozornění na blížící 
se konec platnosti dokladů – občanský průkaz, cestovní průkaz a řidičský 
průkaz u přístup k eReceptu u přístup do očkovacího portálu u platební 
bránu MěÚ (umožňující i kontrolu bezdlužnosti vůči městu).   

Nejsnadnější cesta k Portálu - na hlavní webové stránce 
města je viditelně umístěno příslušné tlačítko „Portál ob-
čana a platební brána.“ Podmínkou pro použití portálu 
je mít jeden z druhů tzv. elektronické „identity občana,“ 
nejrozšířenějším je „bankovní identita“ a pro část nabíze-
ných služeb i datovou schránku.

   KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

S MěÚ lze komunikovat i přes Portál občana

Portál občana funguje i jako 
mobilní aplikace a je k dispozici 
pro Apple i Android.

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou 
Nástup: dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: 10. 10. 2024.
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměst-
naneckých benefitů, možnost získání služebního bytu, 
možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajištění školského zaří-
zení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou - územně plánovací čin-
nost
Nástup: ihned, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 10. 10. 2024.
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměst-
naneckých benefitů, možnost získání služebního bytu, možnost zajiš-
tění předškolního (MŠ), možnost zajištění školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou - agenda silničního hospo-
dářství a speciální stavební úřad 
Nástup: ihned, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 10. 10. 2024.

Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých be-
nefitů, možnost získání služebního bytu, možnost zajištění předškolní-
ho (MŠ), možnost zajíštění školského zařízení (ZŠ).

Úplná znění výběrových řízení najdete na: www.mestokralupy.cz 
v záložce „Volná pracovní místa“.

MĚSTO KRALUPY NAD VLTAVOU VYHLÁSILO VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ NA:

Podpora opuštěným 
kralupským pejskům  
a kočičkám. To byl 
premiérový Útulek fest.
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T erminál vysokorychlostní že-
leznice vznikne u Roudnice 

nad Labem na úseku VRT Podřip-
sko mezi Prahou a Lovosicemi. Bu-
de sloužit jako přestupní uzel mezi 
VRT Praha – Ústí nad Labem – 
Drážďany a místní hromadnou 
dopravou, zároveň jako bod systé-
mu parkovišť P+R pro dojíždění ze 
širokého okolí. Připravovaný ter-
minál VRT využijí zejména obyva-
telé jihovýchodní části Ústeckého 
a přilehlých oblastí Středočeské-
ho kraje. Nabídne rychlé železniční 
spojení (cestující se svezou rych-
lostí až 320 km/h) pro pravidelné 
dojíždění do centra hlavního měs-
ta a také pohodlné spojení s Ús-
tím nad Labem, Brnem, Ostravou, 
Drážďany, Vídní a mnoha dalšími 
městy u nás i v zahraničí. Umístění 
terminálu mimo městskou zástav-
bu nabídne dojíždějícím bezproblé-
mové parkování. 

Terminál je hotový v podobě ar-
chitektonické studie a má svým 
architektonickým i technickým 
řešením symbolizovat novou éru 
železniční dopravy a infrastruk-
tury v České republice, která se po 
dostavbě systému VRT napojí na 
celoevropskou síť vysokorychlost-
ní železnice.

V rámci studie jsou zpřesněné 
některé významné detaily z vítěz-
ného architektonického návrhu. 
Celá budova i její okolí budou na-

vržené tak, aby lidé, kteří na ter-
minál přicházejí, strávili přestupy 
mezi hromadnou či individuální 
dopravou a rychlovlakem pouze 
minimum času.  Při průchodu 
terminálem i příchodu k vlakům 
budou mít přirozená vodítka a vy-
znají se na místě i bez informační-
ho systému.

V plánech je proto také lávka, 
která povede z parkovišť přímo 
k nástupištím a umožní vynechat 
prostor čekárny. Z toho mohou tě-
žit zejména cestující, kteří využí-
vají terminál pravidelně pro dojíž-

dění za prací. V době zprovoznění 
trati již zřejmě nebude nutné si 
klasicky u pokladen kupovat pa-
pírové jízdenky.

Servisní údržbová základna ob-
slouží celý úsek VRT Podřipsko. 
Je navržena se zelenou střechou 
a zahrnutí hlínou umožňuje při-
rozené chlazení celého objektu. 
Další výhodou je, že je zasazena 
do krajinného rázu, a tudíž nena-
rušuje panorama a je pro své okolí 
v podstatě neviditelná.

Zahájení stavby je naplánováno 
na rok 2027.

Studie proveditelnosti pro 
úseky RS 4 z Prahy do Ústí nad 
Labem, respektive do Němec-
ka, byla schválena 22. 12. 2020 
Centrální komisí Ministerstva 
dopravy (CKMD). Tímto kro-
kem může příprava postoupit 
do další fáze. Výstavba prvního 
úseku VRT Podřipsko s délkou 
bezmála 60 km bude zahájena 
v roce 2027. Jednotlivé etapy 
budou realizovány v různém ča-
se, s postupným vylepšováním 
železničního spojení z Prahy na 
sever Čech.

Blíží se nová éra cestování 
■ Terminál Roudnice nad Labem VRT představuje zcela novou éru cestování vlakem. Umožní 
například zkrácení jízdních dob mezi Roudnicí a hlavním městem na 19 minut. Správa železnic 
na jeho podobu a řešení vyhlásila architektonicko-urbanistickou soutěž a už je dokončená 
i architektonická studie. V rámci jejího zadání účastníci navrhli také údržbovou základnu, která 
poslouží k servisu celého úseku vysokorychlostní tratě.

ZDROJ: HTTPS://WWW.SPRAVAZELEZNIC.CZ/VRT/TERMINAL-ROUDNICE-NAD-LABEM
HTTPS://WWW.SPRAVAZELEZNIC.CZ/VRT/PRAHA-USTI-NAD-LABEM-DRAZDANY
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1.říjen byl odhlasován v ro-
ce 1990 jako Mezinárodní 

den seniorů.
Svátek má za cíl zvýšení pově-

domí o “seniorských” problémech, 
ale je to také den, kdy by lidé měli 
dát najevo, že si váží přínosů, které 
senioři společnosti přinášejí.

Již 3 roky se snaží projekt 
„V Kralupech společně“ umožňo-
vat mezigenerační setkávání a ote-
vřené akce. 

Na farmářských trzích jsme 
hned po prázdninách propagova-
li a přibližovali tento projekt.

Centrem činností je DPS, kde se 
schází děti a senioři ke společné-

mu tvoření a dalším aktivitám, ta-
ké němčináři pokračují v rozvíjení 
svých jazykových znalostí. V rám-
ci projektu ožívá i zahrada DPS, 

kde senioři s dětmi pěstují kvě-
tiny a zeleninu, společně si také 
hrají. Ve spolupráci s Církví bra-
trskou organizujeme velikonoční 

malování vajíček, prosincové roz-
svěcení vánočního stromu a letní 
loučení se školním rokem. Něko-
likrát týdně mají senioři možnost 
účastnit se společně s dětmi práce 
v keramické dílně. 

Dle našich zkušeností je společ-
né setkávání dětí a seniorů oboha-
cující pro obě strany. Přítomnost 
dětí seniory vždy potěší a děti jsou 
zase rády, že jim někdo naslouchá 
a věnuje pozornost. Děkujeme 
městu Kralupy za to, že naše ak-
tivity finančně podporuje. 

MGR. DAGMAR KNÖPFELMACHEROVÁ 

A PHDR. RENÁTA NĚMEČKOVÁ

Mezinárodní den seniorů ”V Kralupech společně”

P odlahových prací se ujala 
osvědčená firma pana Bar-

tůňka z Čečelic, která nám již 
před časem instalovala vysoko-
zátěžovou vinylovou podlahu na 
malém sále v patře KD. Nyní za-
kázka obsahovala její rozšíření 
a navázání identickou krytinou 
na balkonech velkého sálu. K na-
ší radosti tedy vzalo za své omše-
lé modré linoleum, které bylo za 
hranicí své životnosti a esteticky 
nekorespondovalo s žádnou bar-
vou našeho interiéru. Jeho str-
hávání odhalilo skryté kostlivce 
v podobě dalších původních vrs-
tev lepené krytiny, nicméně po 
dvoudenním boji bylo vyhráno, 
mohlo se stěrkovat a pokládat vi-
nyl v barvě přírodního dřeva. Dá-
le se brousily parkety v přízemí 
velkého sálu, ty se následně lako-
valy a nutno podotknout, že jim 
tímto zákrokem byl vnuknut dru-
hý (v jejich konkrétním případě 
již třetí) život. Doufáme, že tuto 
renovaci ocení všichni tanečníci, 
ale nejen oni. V neposlední řadě 
potkal podobný osud parkety na 

divadelních šatnách, jež byly z ne-
pochopitelného důvodu dříve pře-
kryty dvěma vrstvami nevhodně 
aplikovaného a úrazu nebezpeč-
ného zvlněného lina. To snad za-
se potěší u nás působící herce, 
muzikanty a umělce. K hlavnímu 
vchodu byly pak aplikovány zátě-
žové koberce plnící funkci rohoží 
chránící tyto nové podlahy KD.

A současně s podlahovými pra-
cemi se ve výškách pohybovali 
profesionálové zdejší firmy Kros, 
kteří odstraňovali původní zá-
věsné reprobedny, instalovali za 
ně nové a přidávali další navíc 
pro celkové vylepšení a čistotu 
audio přenosu. Máme tak nema-
lou radost, že jsme pro vás, naše 
návštěvníky, mohli opět v době 
prázdnin učinit kroky vedoucí ke 
zkvalitnění zdejšího kulturního 
prostředí a vašich zážitků. To je 
ostatně trend, ve kterém v období 
letní výluky, kdy přesouváme naše 
akce ven, hodláme i nadále pokra-
čovat. Ať se vám u nás líbí a cho-
díte v Kralupech za kulturou rádi!

ROBIN JANOŠ, ŘEDITEL KASS

Ohlédnutí za letními úpravami v KaSS Vltava
■ V prázdninových měsících se většina našich návštěvníků přesunula k vodě nebo někam do stínu 
a my jsme se tedy mohli pustit do dvou klíčových rekonstrukcí v kulturním domě. Šlo konkrétně o 
potřebnou výměnu a renovaci podlahových krytin KD a obměnu letité audio soustavy na velkém sále. 

Před rekonstrukcí. Před rekonstrukcí. Po rekonstrukci.

Před rekonstrukcí. Po rekonstrukci.

Po rekonstrukci.

V Kralupech 
společně.
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Z činnosti městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

u 7. 8. ve 21:20 hod. hlídka MP při kontrolní činnosti zaznamenala 
muže, který se dopouštěl přestupku tím, že kouřil pod zastřešenou 
zastávkou MHD v ul. Nádražní, čímž vystavoval pasivnímu kouření 
okolo sedící osoby. Při ztotožnění osoby bylo zjištěno, že se jedná 
o osobu v pátrání. Muž byl následně předveden na služebnu PČR. 

u 7. 8. ve 21:30 hod. bylo na linku 156 přijato oznámení, že na 
parkovišti v ul. Kaplířově leží na zemi muž. Hlídkou bylo na místě 
zjištěno, že muž je pod vlivem alkoholu. Orientační dechovou 
zkouškou mu bylo naměřeno přes 2,5 promile. Jelikož měl viditelné 
zranění na hlavě, byla na místo přivolána RZS. Zranění si podle 
jeho slov způsobil sám pádem na zem. Strážníci muži poskytli 
před příjezdem RZS první pomoc. Po chvilce však začal být vůči 
strážníkům i přivolaným záchranářům agresivní. Muž byl následně 
převezen do nemocnice. Z důvodu jeho čím dál tím agresivnějšího 
chování musel být převoz proveden za asistence hlídky MP.

u  11. 8. v 19:20 hod. byla přijata na dozorčí stanoviště MP žádost 
od PČR o součinnost v ul. Štefánikově, kde se měl nacházet agresivní 
osoba. Následně bylo na linku 156 přijato totožné oznámení občana. 
Při příjezdu na místo se k hlídce přihlásil muž, který byl strážníkům 
z místní znalosti dobře znám. Ten uvedl, že má problém se sousedy. 

On sám se však vůči hlídkám MP a PČR začal projevovat velmi 
agresivně. Z toho důvodu byly oběma hlídkami použity donucovací 
prostředky a muži byla nasazena pouta. Na místě si poté hlídka PČR 
převzala celou věc k dalšímu řešení. 

u 31. 8. v 19:55 hod. bylo na linku 156 přijato oznámení, , že se 
v ulici Štefánikově nacházel muž, který kopal do vchodových dveří 
a vulgárně pořvával na kolemjdoucí. Hlídkou byl muž v místě zastižen 
a vyzván k prokázání totožnosti, což odmítl. Z důvodu zvyšující se 
agrese vůči hlídce MP byly strážníky použity donucovací prostředky 
a muži nasazena pouta. Muž však nadále pokračoval vulgárními 
nadávkami vůči strážníkům. Svědek události poté hlídce ukázal 
poškozené vstupní dveře do domu. Muž byl ke zjištění totožnosti 
předveden na služebnu PČR a celá věc poté byla z důvodu podezření 
z přestupku poškození cizí věci postoupena i se související 
fotodokumentací a videozáznamy k prošetření příslušnému 
správnímu orgánu.

u  4. 9. ve 13:00 hod. přijal strážník sloužící na dozorčím stanovišti 
MP oznámení na linku 156. Oznamovatel uvedl, že jeho sousedka 
v bytě nad ním volá o pomoc. Hlídka se poté u uvedeného domu 
spojila s oznamovatelem. Na místo byla neprodleně přivolána 

RZS a HZS k otevření bytu. Žena za dveřmi se strážníky do příjezdu 
HZS komunikovala. Uvedla, že v bytě leží již několik dní a nemůže 
se hýbat. Z důvodu ohrožení zdraví a života byly HZS dveře bytu 
násilně otevřeny. V jednom z pokojů se nacházela žena, která 
neměla viditelné známky zranění. Lékařem bylo přesto rozhodnuto 
o převozu do nemocnice. V bytě se nacházel mobilní telefon, na němž 
byl nepřijatý hovor. Následně bylo zjištěno, že se jedná o telefonní 
číslo rodinného příslušníka, který byl tak vyrozuměn o vzniklé situaci 
a požádán o zajištění dveří bytu. 

u 8. 9. v 10:44 hod. byl při kontrolní činnosti v ul. Nádražní hlídkou 
MP spatřen spící muž na lavičce v prostranství autobusového 
terminálu. Oslovením byl muž probuzen a dotázán, zda nepotřebuje 
lékařské ošetření, což odmítl. Muž byl vyzván k prokázání totožnosti. 
Lustrací bylo zjištěno, že se jedná o hledanou osobu. Strážníci poté 
muže předvedli na nedalekou služebnu PČR. Muž po celou dobu 
s hlídkou spolupracoval, a tak nemusely být použity donucovací 
prostředky. Téhož dne hlídka při kontrolní činnosti po 16. hodině 
zajistila další hledanou osobu, a to v ul. Štefánikově. Jednalo se 
o ženu, kterou hlídka z místní znalosti dobře znala. Žena byla hledána 
pro podezření, že se dopustila krádeže v jednom z obchodních domů. 
Žena tedy byla rovněž hlídkou MP předvedena na služebnu PČR. 

S lužba strážníka MP v Kralupech nad Vl-
tavou není jen o nasazování botiček, mě-

ření radarem či rozdávání pokut, jak se mož-
ná mnozí z vás domnívají. My strážníci MP 
se především snažíme, aby Kralupy byly pro 
občany místem, kde se nemusí bát v noci vy-
jít ven. Aby Kralupy byly místem, kde pokud 
mají lidi problém, mají se na koho obrátit. Aby 
občané věděli, že je zde někdo, kdo jim pomů-
že v mnoha nejrůznějších situacích a stará se 
o bezpečí v našich ulicích.

Povím vám nyní střípek z jedné noční smě-
ny, na které jsme se rozhodně nenudili. Směny, 
která je příkladem toho, proč tuto práci děláme 
a děláme ji rádi. Dne 16. srpna 2024 jsme s ko-
legou v hlídce vyjížděli zprvu k rozepři partne-
rů, kdy se žena chovala vůči svému partnerovi 
agresivně. Svou roli v tomto případě hrálo větší 
množství alkoholu. Po příjezdu na místo jsme 
situaci uklidnili a pár si nechal domluvit, aby 
si své problémy vyřešil až za střízlivého stavu.

Dalším úkolem naší hlídky bylo vyřešení ně-
kolika přestupkových jednání převážně v centru 
města, které zaznamenala dozorčí služba pro-
střednictvím kamerového systému. Přestupky 
byly na místě vyřešeny, osoby poučeny a v cen-
tru města bylo v tu chvíli zase o něco lépe.

Následně jsme se s kolegou vydali na hlíd-
kovou činnost, při které jsme v ul. Hálkově za-
znamenali muže, kterého díky své místní zna-
losti dobře známe a zároveň jsme věděli, že je 
zájmovou osobou pro PČR z důvodu nenastou-
pení do výkonu trestu odnětí svobody. Krátce 

po jeho zadržení si naši kolegové z PČR pro 
muže přijeli a muže převzali k dalším úkonům.

Zhruba o hodinu později přijala dozorčí 
služba žádost od PČR o součinnost při pátrání 
po pohřešovaném dítěti. Na místě oznámení 
jsme byli první, krátce na to přijeli kolegové 
z různých oddělení PČR našeho okresu. Vytě-
žili jsme matku i jejího druha, ti nám předali 
fotografii dcery a sdělili, co měla naposledy 
na sobě a v jakých místech by se mohla po-
hybovat. Na místo se rovněž dostavilo mno-
ho oddílů místních hasičů. Rozdělili jsme si 
úkoly a začali s pátráním. Všichni jsme si v tu 
chvíli přáli jediné, ať se holčička najde a hlav-
ně ať je v pořádku. S kolegou jsme měli štěs-
tí, holčičku jsme našli a v pořádku opravdu 
byla! Nacházela se v jednom bytovém domě, 
kde přespávala u své kamarádky, jejíž rodiče 
z místní znalosti známe, jelikož v tomto bytě 
již dříve schovávali mladistvé osoby, které by-
ly hledané PČR z důvodu útěků z nápravných 
zařízení. Vše dobře dopadlo, hlídka PČR si 
holčičku převzala, následně ji předala rodi-
čům a pátrání bylo ukončeno s tím nejlepším 
možným výsledkem.

Ihned po předání holčičky hlídce PČR jsme 
přijali na linku 156 oznámení o rvačce něko-
lika osob v ul. Čechově. S několika hlídkami 
PČR jsme se vydali na místo, kde se nacházely 
osoby, které jsme společnými silami uklidnili. 
Díky včasnému zásahu našich složek nedošlo 
k žádnému ohrožení života, zdraví ani poško-
zení majetku. 

Ze života ve službě strážníka MP

Reakce ředitele Městské policie Kralupy na dotaz čtenářky k Seifertovu parku ze str. 5:
Děkuji za možnost reagovat na podnět od čtenářky ohledně nám. J. Seiferta. Předem se omlouvám za přílišnou rozsáhlost své odpovědi, 
ale zmíněná problematika bezdomovectví, užívání návykových látek a vymáhání zákonů na úseku veřejného pořádku bohužel nejde po-
psat krátce a jednoduše. První věc, kterou bych rád zmínil, je žádost občanům. Pokud budete svědky situace či incidentu, který by vyžado-
val zásah bezpečnostních složek, informujte o tom městskou policii na lince 156, nebo PČR na lince 158. Obě telefonní čísla jsou bezplatná. 
Nevylučuji, že v některých případech mohou nastat situace, kdy se sepsání příspěvku do médií může jevit jako správné řešení, za mnohem 
efektivnější způsob ovšem považuji informovat o problému okamžitě výše uvedené bezpečnostní složky.

Po tomto výjezdu jsme se s kolegou vydali 
k dalšímu oznámení z linky 156 do ul. Přemy-
slovy, kde u čerpací stanice docházelo k rušení 
nočního klidu hlasitou hudbou místními „au-
tíčkáři“. Rušení nočního klidu jsme na místě 
vyřešili příkazovou pokutou a všichni účastníci 
následně místo opustili.

Noční směna jako tato byla něčím výjimeč-
ná, ale rozhodně ne pro nás nezvyklá. Řešíme 
spoustu neobvyklých situací, rutinních i ne-
standardních. Řady oznámení, proseb i stíž-
ností od občanů. Zaměřujeme se na bezpečnost 
ve městě, situaci v dopravě či prevenci krimi-
nality. Svou práci neděláme pro to, abychom 
plnili městskou kasu nebo „vychovávali“ slušné 
a poctivé občany. Ale vše, co děláme, děláme 
pro lidi a věřte mi, že nás nejvíce těší, když 
někomu pomůžeme. Byli jsme a budeme tu  
i nadále pro vás.

VV (STRÁŽNÍK MP KRALUPY NAD VLTAVOU)

(POKRAČOVÁNÍ TEXTU NAJDETE NA WWW.KRALUPSKYZPRAVODAJ.CZ/ V RUBRICE AKTUALITY.
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Park Javorka.

O d počátků železniční dopravy zajišťova-
li informování cestujících na nádražích 

staniční vrátní. Původně tak činili vyvolává-
ním příslušných informací, později obsluho-
vali i jednoduché plechové informační tabule 
v nádražních halách, podchodech a na nástu-
pištích. Zatímco o vyvolávání je po druhé svě-
tové válce začal masivně připravovat staniční 
rozhlas, primitivní mechanická informační 
zařízení zůstala v provozu ještě několik dal-
ších desetiletí a v některých stanicích se s ni-
mi můžeme setkat dodnes. Rostoucí provoz 
a zvyšující se počet cestujících nakonec donutil 
železnici, aby se poohlédla po vhodném infor-
mačním zařízení, jehož činnost by bylo možné 
ovládat centrálně a jediným zaměstnancem. 

Zároveň byly třeba dostatečně velké infor-
mační tabule, které mohly zaručit kvalitní vi-
ditelnost a čitelnost z různých úhlů. Přesně ta-
kový systém nazvaný Signaltron vyvinula firma 
Enrico Boselli, S. p. A. sídlící v italském Miláně. 
Systém byl primárně určený pro leteckou dopra-
vu. Pro velký zájem aerolinek jej začaly pobočky 
firmy vyrábět v několika státech světa. V létě 
1968 ho již používala významná mezinárodní 
letiště: JFK v New Yorku, Orly v Paříži, Tempel-
hof v Berlíně, italský Janov nebo Rio de Janeiro. 

K rozšíření povědomí o technické novin-
ce přispěla nemalou měrou tehdejší média. 
Prestižní magazín Air Transport World při-
nesl obsáhlý rozhovor se zástupcem americké 
pobočky Signaltronu panem de Dube, kterého 
označil za jednu z největších autorit v oboru 
letových informačních zařízení. Tento býva-
lý viceprezident společnosti Compometer již 
navrhl řadu mimořádně hospodárných infor-
mačních systémů pro některá mezinárodní 
letiště. Ve spolupráci se svým synem Janem 
de Dube, prezidentem společnosti Signaltron, 
a s inženýry letištní správy v New Yorku, vy-
vinul mimo jiné i informační tabule pro tamní 
Kennedyho letiště. 

Pan de Dube zdůvodňoval své přesvědčení 
o vhodnosti užití klapkového systému zřetel-
ným, jednoduchým a dobře čitelným podáním 
informace cestujícím, kteří chtějí rozpoznat 
na první pohled společnost, jejímž letadlem 
cestují. Na listy klapkového systému bylo to-
tiž možné natisknout jakýkoliv grafický prvek. 

Hlavní konstrukční zásady, za nimiž stál 
celý úspěch Signaltronu shrnul pan de Du-

be do deseti bodů: „1. Je to kompaktní jed-
notka, která neobsahuje složité oddělené 
bloky, 2. žádné jemné a choulostivé díly. 
3. nezničitelný paměťový válec vyrobený 
z materiálu, který poskytuje záruku na ce-
lou dobu životnosti zařízení. 4. kontakty 
musí být samočisticí bez nutnosti seřizo-
vání, 5. ozubená soukolí musí být nezniči-
telná – vyrobená z kovu a nikoli z plastic-
kých materiálů, 6. uložení klapek musí být 
pružné, aby nedošlo k jejich poškození při 
montáži, nebo dokonce během funkce sys-
tému. 7. všechna relé musí být neprodyšně 
uzavřena bez nutnosti čištění nebo seřizo-
vání, i když jsou tato relé dražší, jsou renta-
bilní, neboť poskytují záruku spolehlivého 
provozu. 8. všechny ukazatele a další oddě-
lené části musí mít konektorové napojení. 
9. jednotka musí mít vyjadřovací schopnost 
moderního psacího stroje, tj. psaní zřetelné 
abecedy, číslic, symbolů, 10. systém musí 
být vhodný pro práci s osmi různými veli-
kostmi znaků pro široký rozsah pozorova-
cích vzdáleností." Díky nekompromisnímu

dodržování těchto zásad zvítězil Signaltron 
nad konkurenčními systémy v tendrech na 
mnohá světová letiště. 

V roce 1968 se vývojoví pracovníci Signal-
tronu zaměřili na zdokonalení řídicího sys-
tému ovládání informačních tabulí. Vyvinu-
li plně automatizované pulty, které umožnily 
obměnu značného počtu znaků ve velmi krát-
kých časových úsecích, také zabezpečení pro-
ti chybné manipulaci. Použití děrných štítků 

vkládaných do čtečky umístěné na ovládacích 
pultech umožnilo zobrazit i ty nejsložitější se-
stavy informací do několika sekund od chvíle, 
kdy padlo příslušné rozhodnutí. 

Podle pana de Dube mohl pult v nouzových 
případech obsluhovat i vrátný nebo pokladní. 
„Vše, co se muselo vykonat, bylo vsunout pro-
gramovou kartu a stisknout tlačítko.“ 

Počátek používání 
v železniční dopravě
Provedení informačního systému Signaltron 
nevylučovalo jeho možné využití pro různé 
druhy dopravy. Jeho upravené verze zakou-
pily západoevropské železniční společnosti. 
Tehdejší ČSD, které stále využívaly primitiv-
ní mechanické prostředky, se nejprve snažily 
zlepšit informování svých cestujících instalo-
váním staničního rozhlasu na všech větších 
nádražích. Živě podávané hlášení však nemě-
lo dostatečnou kvalitu. Při pokusech o jeho 
častější opakování docházelo k otupování po-
zornosti cestujících a ani experimenty s mag-
netofonovými nahrávkami nepřinesly očeká-
vané výsledky. Pouhého čtvrt roku po tom, 
co vstup armád Varšavské smlouvy zadusil 
Pražské jaro, vyšel v prosincovém čísle časo-
pisu Letectví a kosmonautika článek o Signal-
tronu. Jednalo se o text převzatý z magazínu 
Air Transport World, uvedený poněkud pa-
tetickým titulkem „Signaltron – úspěch Ber-
ků z Dubé“. Vedení státu si totiž i ve vypjaté 
politické atmosféře uvědomovalo důležitost 
možného získání velmi zajímavé a moderní 
zahraniční technologie. 

Na možnost zavedení Signaltronu u nás tak 
zareagovalo vedení železnic neobvykle pružně 
a ihned o ně projevilo zájem. Licenční výrobu 
zařízení měl zajistit podnik Elektročas Praha. 
Tento závod vyráběl a instaloval centrálně ří-
zené hodinové systémy včetně zařízení slou-
žících k signalizaci - například pro školy nebo 
k evidenci docházky pro továrny. Firma se také 
zabývala výrobou a údržbou věžních hodin. 
Po podpisu licenční smlouvy došlo s platností 
od 1. srpna 1969 k přejmenování národního 
podniku Elektročas Praha na Pragotron, n. p. 
A v následujících měsících již probíhala přípra-
va na domácí licenční výrobu zařízení Signal-
tron. Původní výrobní sortiment Elektročasu 
samozřejmě zůstal zachován i po změně názvu, 
a to včetně nejprestižnější činnosti, kterou byla 
údržba orloje. 

Nostalgie vlakového nádraží    ukrývá technickou raritu
■ Klapot překlápějících se štítků má s nádražím spojený každý z nás... Málokdo však ví, že naše 
kralupské zařízení patří mezi posledních pět funkčních v zemi (spolu s Chomutovem, Karlovými 
Vary - dolním nádražím, Klatovy a Mostem) z původních 35 stanic na území ČR. V Mostě a Klato-
vech bude informační systém Signaltron nahrazen v rámci rekonstrukcí, které se právě připravují. 
Máme zde tedy raritu. Pojďme se podívat na okolnosti jejího zrození, života a postupného zániku...

Kralupský 
Signaltron  
na nástupišti.
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Nostalgie vlakového nádraží    ukrývá technickou raritu
První Signaltrony v Čechách
Informační zařízení muselo samozřejmě pro-
jít řádným ověřovacím provozem, pro který 
bylo vybráno olomoucké hlavní nádraží, a to 
poslední květnový den roku 1970. Během zku-
šebního provozu se na zařízení vyskytly pouze 
drobné závady, které výrobce následně odstra-
nil, a tak 5. května 1972 schválilo Federální 
ministerstvo dopravy ČSSR zaváděcí list, kte-
rým povolilo používání informačního zařízení 
Signaltron na síti ČSD. Došlo rovněž k zahájení 
jeho sériové výroby.

Na jaře 1971 zařízení obdržela železniční sta-
nice Praha střed, dnešní Masarykovo nádraží. 
V roce 1972 došlo k jeho aktivaci i v železniční 
stanici Praha-Smíchov a hned v následujícím 
roce se počítalo s nasazením na dalších velkých 
nádražích, konkrétně v Pardubicích, Hradci 
Králové, Bratislavě nebo Nových Zámcích. Od 
zahájení licenční výroby zařízení do konce ro-
ku 1989 došlo k instalaci informačního systé-
mu Signaltron ve 30 železničních stanicích na 
území současné České republiky (převážně na 
velkých stanicích a přestupních uzlech). 

Předpokládaná životnost zařízení byla 20 
let. Jeho pořízení znamenalo značné finanční 
výdaje. Cena kompletního zařízení pro jedno 
velké nádraží včetně jeho instalace dosahova-
la tří milionů korun (trojnásobek této částky 
stála v té době nová elektrická lokomotiva). 
V železničním provozu se systém osvědčil, k je-
ho největším nevýhodám však patřila nároč-
nost na údržbu vyvolaná velkým množstvím 
pohyblivých a mechanicky opotřebovávaných 
součástek. 

Signaltron se postupně rozšiřoval nejen po 
československé železniční síti, ale i po letištích, 
na autobusových nádražích, v upravené ver-
zi i v jídelnách. Velký zájem začaly mít i státy 
bývalého východního bloku. Národní podnik 
Pragotron své výrobky exportoval do téměř 
všech socialistických států. Mezi největší od-
běratele patřila Německá demokratická repub-
lika, Maďarská lidová republika nebo Polská 
lidová republika. Pragotron se tak stal velmi 
prosperujícím podnikem. 

V roce 1981 došlo k jedné důležité organizač-
ní změně. Dosavadní samostatný národní pod-
nik Pragotron byl změněn na závod a začleněn 
do koncernového podniku Závody průmyslové 
automatizace. Zajímavou transformací prošel 
i vlastní název zařízení. Výrazné nápisy s ná-
zvem jeho výrobního podniku umístěné na 
všech typech informačních tabulí vedly nejpr-
ve železniční zaměstnance a následně i širokou 
veřejnost k užívání pojmu Pragotron namísto 
Signaltron. Termín Pragotron se nakonec vžil 
natolik, že začal být v osmdesátých letech 20. 
století používaný i v oficiálních dokumentech 
ČSD, a zcela tak vytlačil původní název. 

Po změně politických poměrů v listopa-
du 1989 došlo ze strany tehdejších ČSD k ome-
zení investic. Železnice procházela reformami 
a úspornými opatřeními. 

Období první poloviny devadesátých let pou-
kázalo na hlavní slabinu tohoto zařízení, změ-
ny přepravních proudů způsobených rozpadem 
východního bloku, příjezd prvního spoje Eu-
roCity nebo ukončení provozu velkého množ-
ství přímých spojů na Slovensko po rozdělení 
společného státu Čechů a Slováků na silvestra 
1992, znamenalo výměnu nebo nový potisk 
mnoha listů v zařízeních Signaltron. Tento 
servis nadále zajišťovali zaměstnanci Prago-
tronu. Stále častěji se však potýkali s množící-
mi se poruchami ovládacích stolů vznikajícími 
v důsledku dlouholetého a ve většině případů 
i značného provozního zatížení. V době nástu-
pu výpočetní techniky oslovilo vedení železnic 
výrobce s dotazem na možnost jejího využití. 
Požadavek na ovládání čtvrt století starého 
analogového systému počítačem vyřešil pod-
nik Pragotron pomocí elektrické rozvodné 
skříně (ERS).

Nový způsob ovládání výrazně zjednodušil 

a urychlil obsluhu. Namísto ovládacího stolu ji 
zprostředkovával počítač s příslušným progra-
movým vybavením aktualizovaným s každou 
změnou jízdního řádu. Tato modernizace však 
vedení drah neuspokojila na dlouho, začalo se 
poohlížet po novějším systému. 

S rychlým vývojem moderních technologií 
ve druhé polovině devadesátých let nestačila 
železniční úřední mašinerie držet krok. V prů-
běhu roku 1996 došlo k aktivaci předposled-
ního informačního zařízení Signaltron ve sta-
nici Chomutov. Jednalo se zároveň o poslední 
železniční zakázku státního podniku Prago-
tron. Ztráta trhů v bývalém východním bloku 
i výrazné snížení poptávky po jeho výrobcích 
v České republice i na Slovensku se mu stalo 
osudným. Od 18. února 1998 se stal podnikem 
v likvidaci, o tři roky později (6. srpna 2001) na 
něj byl prohlášen konkurz a 13. března 2007 
zmizel jeho název definitivně z obchodního 
rejstříku. 

Přechod na jiný systém
První pokus o náhradu informačního systému 
Signaltron modernějším zařízením učinily ČD 
v roce 1993, do stanice Praha hlavní nádraží 
zakoupily novější elektromechanický vizuální 
systém NET 2000 italské firmy Solari di Udine, 
S. p. A. Technologický vývoj v této oblasti šel 
rychle dopředu, přibývali další poskytovatelé 
inovativních zařízení. 

Nejmladší společností působící na poli želez-
ničních informačních systémů je firma Elek-
tročas, s. r. o. Vznikla v roce 1997 a snaží se 
navázat na dlouholetou tradici podniku Elek-
tročas i Pragotron, jejichž ochranné známky 
dodnes vlastní. Vyrábí a dodává nejmodernější 
elektronické časoměrné soustavy pro školy, 
podniky, nemocnice, veřejné budovy, veřejná 
prostranství, věže, kostely, sportoviště a želez-
niční autobusovou i leteckou dopravu (i v Kra-
lupech jejich hodiny na mnohých veřejných 
místech najdeme – např. na radnici, na věži 
kostela). Vývoj svého informačního systému 
IZE dokončila v roce 1999. Součástí systému 
IZE je také zařízení pro nevidomé a slabozraké 
nazvané Akustický informační sytém. Firma 
Elektročas jako jediná dodává navíc i náhradní 

Informační systém Signaltron, pro kte-
rý zdomácnělo označení Pragotron, 
se na naší železniční síti poprvé objevil 
před půl stoletím. Jednalo se o vizuální 
elektromechanický systém s dálkově 
ovládanými jednotkami vybavenými 
překlápěcími listy. Informační zařízení 
se skládalo z řídicího místa, z jehož ovlá-
dacího stolu byly vysílány informace, 
a z několika míst, která tyto informace 
přijímala. V místech příjmu řadilo zaří-
zení informace do tabulí několika typů, 
konkrétně odjezdových, příjezdových, 
podchodových a nástupištních. Tyto ta-
bule se skládaly ze zobrazovacích tele-
indikačních listových jednotek. Těch vy-
vinul výrobce hned několik typů, lišících 
se podle zobrazované informace. Pro 
různé vzdálenosti, z nichž se cestující na 
informační zařízení dívali, bylo možné 
zvolit také rozměry jednotek, a tím i do-
statečnou výšku písma. Vlastní jednotku 
tvořil soubor listů s příslušným potiskem 
poháněný elektromotorkem a vybave-
ný analogovým kódováním. 

FO
TO

: A
N

D
R

EA
 J

Ů
N

O
VÁ

Signaltron v kralupské hale.

PŘEVZATO, REDAKČNĚ KRÁCENO ZE ZDROJE: ŘÍHA, MAREK. DRÁHA 11/2019 (ČASOPIS), STR. 4 - 15. 
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P an de Dube byl původem Čech Břetislav 
Jan Procházka Berka z Dubé. Narodil se 

22. října 1897 v Praze. Po dokončení reálného 
gymnázia v červnu 1917 nastoupil na pražskou 
techniku. V roce 1919 navštívil jako člen stu-
dentské delegace Spojené státy americké, kde 
jej mimo jiné zaujal dynamicky se rozvíjející 
motorismus. Protože ho lákala více praxe než 
teorie, rozhodl se opustit vysokou školu a začal 
podnikat. Angažoval se v zavádění amerického 
způsobu prodeje v několika pražských obchod-
ních domech. Zabýval se novými technologie-
mi převzatými především ze zámoří, a nechal 
si patentovat některé své vynálezy. 

V prosinci 1928 zakoupil spolu se svým star-
ším bratrem Josefem bývalou továrnu na hasi-
cí přístroje pod pražským Petřínem. Na jejím 
místě pak společně vybudovali a v roce 1930 
zprovoznili moderní garáže poskytující vysoce 
profesionální servis svým zákazníkům, a tak 
byl o tři roky později Břetislav Jan Procházka 
jmenován soudním znalcem pro obor garážní. 

V rámci svého kladného vztahu k motorismu 
se zajímal i o tuzemské automobilky. Z česko-
slovenských podniků zaujala Břetislava Jana 
Procházku mladoboleslavská továrna nesoucí 
původně název Laurin a Klement, která byla 
od roku 1925 začleněna do plzeňského kon-
cernu Škoda. Od počátku třicátých let doká-
zala vlivem progresivního vedení vyrábět své 

vozy skutečně moderně a efektivně. Rozho-
dl se jí proto také nabídnout své zkušenosti 
a schopnosti.

V listopadu 1922 se oženil s Čechoameričan-
kou Helen Brodskou. Jedenáct měsíců po svat-
bě se jim narodila dcera Helena, v roce 1926 
syn Břetislav a o čtyři roky později syn Jan. 

I po založení rodiny byl jeho velkou vášní mo-
torismus, věnoval mu veškerý volný čas. V roce 
1934 absolvoval s vozem Škoda 420 Standard, 
předchůdcem známějších Popularů, cestu do 

USA, Říma i dalších míst a dokázal najet rov-
ných 100 000 kilometrů se zaplombovaným 
krytem motoru, tedy bez zásahu do hnacího 
ústrojí automobilu. O rok později pokořil vo-
zem stejné značky nejvyšší českou horu Sněžku. 
O problematice automobilismu hojně publikoval 
v tisku a hovořil v rozhlase, a to nejen v ČSR, 
ale i v cizině. Jeho nejvýznamnějším počinem, 
inspirovaným slavnou knihou Julese Verna, se 
stala cesta kolem světa, kterou absolvoval ve 
voze Škoda Rapid v roce 1936. Za 97 dnů uje-
li s kamarádem (velkouzenářem) Jindřichem 
Kubiasem 27 700 kilometrů přes pět států, a to 
vše 11 let před výrazně slavnější cestovatelskou 
dvojicí Hanzelkou a Zikmundem. O této cestě 
následně napsal knihu, pořádal přednášky a na-
dále se aktivně věnoval automobilismu. 

Ve druhé polovině třicátých let se začal za-
bývat rovněž problematikou civilního letectví. 
Na toto téma publikoval několik odborných 
článků.

Dějinné události a následné vypuknutí dru-
hé světové války jeho aktivity bohužel utlumi-
ly. Válečné hospodářství značně omezilo mo-
torismus, což se projevilo na poklesu výnosů 
z provozu smíchovských garáží. Těžkou dobu 
nacistického útlaku se Břetislavu Janu Pro-
cházkovi podařilo přečkat bez úhony, i když se 
o jeho rodinu zajímalo gestapo. Místo toho, aby 
za války ve svých žilách kolaborantsky hledal 

díly pro systém Signaltron, a to včetně nového 
potisku listů jednotek. 

Moderní informační systémy nově vzniklých 
firem začaly samozřejmě sloužit nejen v mnoha 
stanicích, v nichž nebylo původně žádné po-
dobné zařízení k dispozici, ale také vytlačovat 
již zastaralý systém Signaltron z míst, v nichž 
byl instalován. Přesto došlo ještě v posledním 
roce 20. století k aktivaci jednoho zařízení Sig-
naltron. V pořadí 33. stanici vybavenou tímto 
informačním systémem se od 29. září 2000 
stalo karlovarské dolní nádraží. Jednalo se 
o zařízení dodané v roce 1991, které na den, 
kdy začne sloužit cestujícím, čekalo devět roků 
uložené ve skladu. 

Sejde z očí, sejde z mysli?
V závěru prvního desetiletí 21. století sloužil 
informační systém Signaltron již jen v 15 že-
lezničních stanicích. Stejně jako u všech zaří-
zení odebírajících se do historie se v jeho pří-

padě vytvořila skupina nadšenců, která jeho 
postupnou likvidaci nelibě nesla. Pouze jedi-
ný příznivec zařízení Signaltron se odhodlal 
k zásadnímu činu. Neuspokojila ho skutečnost, 
že některé části rušených zařízení získaly do 
svých sbírek muzejní expozice, různé spolky 
i soukromí sběratelé. Cíl, který si vytyčil, byl 
nemalý – získat potřebné části informační-
ho zařízení a instalovat je ve vhodné menší 
železniční stanici. Jako zdroj nezbytných dí-
lů posloužila rušená zařízení ze stanic Děčín, 
hlavní nádraží a Liberec. Následovala jednání 
se zástupci SŽDC i udržující organizace, mezi 
nimiž se podařilo nalézt zaměstnance, kterým 
nebyl osud připraveného zařízení lhostejný. 
V roce 2010 se tak stalo nádraží v Novém Boru 
na Českolipsku 34. železniční stanicí v České 
republice vybavenou informačním systémem 
Signaltron. Novoborská dopravní kancelář se 
tak pyšnila původním analogovým ovládacím 
pultem, skříní automatiky a kontrolní tabulí. 

Ve vestibulu výpravní budovy informovala ces-
tující pětiřádková odjezdová tabule. Jednalo 
se o jediné zařízení v původním provedení na 
naší železniční síti. 

Aktuální stav
Informační systém Signaltron dosud funguje 
na pěti českých nádražích, a to v Chomutově, na 
dolním nádraží v Karlových Varech, kde slou-
ží společně pro železnici i autobusovou dopra-
vu, v Klatovech, které však již nemají původní 
odjezdovou tabuli, u nás v  V Kralupech nad 
Vltavou a v Mostě. Je nezpochybnitelnou sku-
tečností, že i tento seznam se bude s přibýva-
jícími léty ztenčovat. Nakonec přijde den, kdy 
zařízení, které významně změnilo tvář mnoha 
železničních stanic, utichne i v té poslední. Bude 
to kralupská či jiná? Tak či tak, v naší železniční 
historii zanechá nesmazatelnou stopu. Stopu, na 
jejímž počátku byl stesk jednoho výjimečného 
člověka po staré vlasti. 

Naše zlaté ručičky aneb 
Za vším hledej Čecha
■ Kdo byl Břetislav Jan Procházka Berka z Dubé? Jaký má podíl na legendě zvané 
Signaltron? Začtěte se do neuvěřitelného příběhu jednoho velmi schopného vlastence, jenž 
na svou zemi nezapomněl ani po dlouhý čas v emigraci...
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kapky německé krve a poněmčoval si jméno, 
začal coby hrdý vlastenec používat přídomek 
„z Dubé“, i když jeho příslušnost ke šlechtic-
kému rodu Berků z Dubé vymřelému po meči 
v roce 1706 není nijak doložena. 

Ihned po skončení druhé světové války odjeli 
Procházkovi do USA. Domácí motorismus byl 
paralyzován a s ním i související podnikatelské 
aktivity. Břetislav Jan Procházka se však snažil 
pomoci své vlasti exportem jejího zboží a začal 
v USA prodávat české sklo a křišťál. V důsledku 
nastalých změn politických poměrů ale pra-
covní poměr s ministerstvem obchodu ukončil 
a stal se americkým občanem. V následujících 
letech pak spolupracoval s tehdy největšími  
aerolinkami na světě Pan American a věnoval 
se byznysu v oboru kancelářských strojů. 

Po odchodu do penze v roce 1962 se s obě-
ma svými syny zaměřil na podnikání v oboru 
letectví. Zatímco Bret (Břetislav) se stal vý-
znamným konstruktérem a je autorem něko-
lika amerických patentů, Jan spolu s otcem 
vybudovali společnost Signaltron, respektive 
její americkou pobočku. Přes všechny úspě-
chy se u něj objevoval stesk po domově. Na 
návštěvu své rodné země však nemohl ani po-
mýšlet. V roce 1951 jej soud v nepřítomnosti 
odsoudil za zločin opuštění republiky a roz-
sudek obsahoval mimo jiné i propadnutí veš-
kerého majetku státu. Přesto v srpnu 1963 na-
psal dopis tehdejšímu ministru spravedlnosti 

ČSSR. Zrekapituloval v něm jednoznačně pro-
spěšnou propagaci československých výrob-
ků v Americe i svou naprostou apolitičnost, 
kterou zastával po celý svůj život. Následně 
přišel s nabídkou, že má možnost poskytnout 
Československu velmi zajímavou technologii, 
a tak proběhl kontakt s vedením podniku Elek-
tročas Praha, závodem, který vyráběl a instalo-
val centrálně řízené hodinové systémy včetně 
zařízení pro signalizaci, podnikem, jenž ná-
sledně zajistil domácí licenční výrobu a servis 
Signaltronu na našich nádražích… 

Rok 1971 se stal Břetislavu Janu Procházkovi 
osudným. V závěru října cestoval se svou man-
želkou z New Yorku na Floridu. Při zastavení 
u čerpací stanice poblíž Washingtonu, kde se 
snažil zjistit, zda jede správně, jej srazil pro-
jíždějící automobil. Břetislav Jan Procházka 
Berka z Dubé zemřel na následky těžkého zra-
nění v nemocnici na předměstí Washingtonu 
Silver Springs ve státě Maryland 29. října 1971. 
V listopadovém čísle časopisu Svět motorů se 
objevil vzpomínkový text doplněný Procház-
kovou fotografií. V době začínající normaliza-
ce tak zveřejnilo oficiální médium vycházejí-
cí v Československu ve statisícovém nákladu 
nekrolog za Čechoameričana, příslušníka bur-
žoazie, odsouzeného navíc za nezákonné opuš-
tění republiky… 

ZPRACOVALA ANDREA JŮNOVÁ

(Převzato, redakčně kráceno z následujících zdrojů:
ŘÍHA, Marek. Dráha 11/2019 (časopis), str. 4 - 15.
Praha: Nadatur, spol. s r. o., 2019. 44 s., Informace 
mají cenu zlata a čas jsou peníze, Legendární in-
formační systém Signaltron mizí po 50 letech z na-
šich nádraží 
http://www.chzk.cz/
https://www.reflex.cz/clanek/
historie/110262/bretislav-jan-pro-
chazka-nam-prinesl-prodejni-au-
tomaty-automobilismus-i-infor-
macni-system-na-nadrazich.html
Wikipedia
Poděkování Marku Říhovi, autoru 
zdrojového textu, za svolení k šíření výsledků jeho 
práce, také Knihovně Českých drah, jmenovitě 
panu Martinu Navrátilovi, za cenný zdroj informací.

Fejeton: 

Stezka Jízda odvahy?
Držkopád
Je po dešti, čekám na vlak v potemnělém 
ránu. Je tu. Chvilka nepozornosti, a už le-
žím v nástupním prostoru naplacato, jen ta 
vizualizace hvězdiček nad hlavou chybí… 
Člověk se dostane z vertikální polohy do 
horizontální opravdu v mžiku. Mokro, hlad-
ká podlaha, kluzká lišta, podrážka bez vzor-
ku… Vstala jsem a pelášila se ukrýt někam 
do útrob vagonu, kde moji eskapádu nikdo 
neviděl… Následná modřina velikosti dvou 
dlaní na boku tělesné schránky byla snesi-
telným trestem a varováním pro další zbrklé 
akce tohoto typu… 

Bližní svůj
Člověk je sice tvor sociální, ale asi jen do 
určité míry. Cestou ve vlaku si nelze nevšim-
nout, že by každý jel nejraději sám ideálně 
v prázdném voze… Blízkost bližního svého je 
tak nějak nevítaná. Nastoupivší jsou ochot-
ni projít celý vlak, jen aby našli čtyřku jen 
pro sebe… 

Sherwood
To místo se tak nazývá právem, projít parčí-
kem ze směru od Masaryčky na hlavák se 
rovná stezce odvahy, zrovna takové, jakou 
si pamatuji z tábora z dětství: dojít o půlnoci 
kolem řeky a děsivého splavu skrz temný les 
na židovský hřbitov a podepsat se na papír 

ležící na nejvzdálenějším náhrobku (naštěstí 
ne vlastní krví). Uáááá…

Zpět do parku. Nad ránem nevěříte, co 
vidíte, protíráte si rozespalé oči ve snaze 
spatřit o něco pozitivnější realitu, ale ne-
pomáhá to… Na lavičce spí v dešti pod 
peřinou nějaký chudák bez domova, vedle 
něho (na zemi) stojí jeho nohy, možná si ří-
káte, že je to technicky neproveditelné, ale 
je… Jsou to náhrady jeho obou 
dolních končetin od kolen po 
konečky prstů. Snad mu je ně-
kdo ze zlomyslnosti neodnese, 
říkám si… Po tomhle výjevu 
člověk fakt neví, jestli ještě spí 
a zdá se mu nějaká noční mů-
ra, nebo je už v realitě, která je 
dost bezútěšná…

Obydlených laviček je bo-
hužel dost, někteří jsou pod 
dekami, jiní mají spacáky, část leží přímo 
na zemi. 

Všudypřítomný smrad, že by jeden pad, 
se táhne celým parkem. Při pohledu na 
zem se člověku dělá zle, ale nedívat se 
tam, se rovná dalšímu riziku… Je třeba volit 
menší zlo. 

Ti, co jsou vzhůru, na něčem evidentně 
„frčí“, ani se není čemu divit… Jejich výrazy 
i projevy jsou děsivé, garderoby jakbysmet. 
Strážci pořádku nikde, asi vědí proč…

Sem tam projde nějaký cizinec, co před 
rozbřeskem doletěl do Prahy. No, potěš 
koště, co si o nás Češích, České republice, 
matičce Praze, na první dobrou pomyslí, 

když vidí takové antré. Já být jím, vezmu 
nohy rychle na ramena…

Za chvíli potkávám cizojazyčnou ZOO, 
která nepřijela objevovat krásy stověžaté 
Prahy, ale spíš podniky pochybné pověsti 
a levný alkohol. Takový humbuk a bordel, 
který cestou tropí, by si ve své zemi asi ne-
dovolili, ale proto tu vlastně jsou, že? 

No, viděla jsem dost, honem do vlaku…

Chladírenský vůz
Sláva nazdar výletu, nezmokli 
jsme, už jsme tu. Vracím se do-
mů. Probíhám Sherwoodem, 
tentokrát v opačném směru. 
Je zářijový večer, jeden z po-
sledních tropických tohoto léta. 
Konečně se svezu tím novým su-
per vlakem, RegioPanter se mu 
nadává. Žel jsem si cestu moc 

neužila, vlastně to byl skoro boj o přežití. Va-
gony měly klimatizaci nastavenou ala chla-
dírenské, či skoro mrazicí vozy, asi aby se 
v jejich útrobách pasažéři cestou nezkazili, 
případně aspoň jeden druhému nesmrděli 
pod nos potem. V pátek kolem 20. hodiny 
už skoro nikdo nejel, nešel ani průvodčí. 
Ze mě byl rampouch chvíli po startu, měla 
jsem jen letní výbavu. V případě umrznu-
tí by mě našli asi až ráno… A pak, že jsou 
drahé energie :). Takže poučení z letního 
cestování vlakem zní: Ať je léto nebo zima, 
v péřovce je vždycky prima!

 
 ANDREA JŮNOVÁ

Pragotron  
v Kralupech.
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MUSICFEST KRALUPY – 22. ROČNÍK
V sobotu 26. října se v hudebním klubu Základna v Lobečku 
uskuteční 22. ročník tradičního kralupského festiválku. Na jaké 
koncerty se můžete těšit letos? Plno zábavy a autorských českých 
rockových písní si užijete s ženskou kapelou FURIE, která pravidelně 
koncertuje, je hostem TV a rozhlasových vysílání, vydává videoklipy. 
Dalšími kapelami budou: VOCAL BAND, MADE IN GARAGE, THE ACT 
a představí se také několik sólových interpretů v čele s Veronikou 
Langrovou s její vlastní tvorbou. Velké poděkování za podporu 
tohoto festiválku patří městu Kralupy nad Vltavou. Předprodej 
vstupenek za 150 Kč a rezervace míst je možná na baru Základny, 
nebo na tel. 607 506 316. MARKÉTA HRDINOVÁ

BETLÉM PRO ZEMĚCHY 
Připojte se k nám a vytvořme společně betlém, který bude každý 
rok o Vánocích vystaven v zeměšském kostele. Z loňského roku už 
máme sv. Josefa, Marii i Ježíška. Zhotovit můžete např. figurky tří 
králů, řemeslníky, pastýře, zvířátka... Velikost dospělé figurky je cca 
20 cm. Materiály např. keramika, sádra, modurit, dřevo.
Těšíme se na vaše výrobky, které můžete zanechat buď v hospodě 
Pod lipami (Zeměchy), nebo v ZUŠ (Riegrova 181, Kralupy).

SPOLEK HUDBA STAVÍ CHRÁMY

DIVADELNÍ SOUBOR SCÉNA 
10. 10. v naší (skoro) nové klubovně zahrajeme představení Máma 
říkala, že bych neměla.
2. 11. na vás čeká pořádná divadelní nálož v podobě festivalu 
ScénaFest.
24. 11. můžete vyrazit na výlet do Vimperku za naší pohádkou Malý 
člověk jménem Ngali.
V prosinci po dlouhé době oprášíme černou komedii Krásku 
z Leenane od Martina McDonagha.
Na jaře se pak vidíme na premiéře představení Vila Dolorosa od 
německé autorky Rebekky Kricheldorf v režii Jiřiny Lhotské.
Info: www.scenakralupy.cz, FB dsscenakralupy a IG scenakralupy
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Základní organizace ČSCH v Kralupech nad Vltavou pořádá 
ve dnech: 12.-13. 10. 2024

VÝSTAVU DROBNÉHO ZVÍŘECTVA 
– KRÁLÍKŮ, DRŮBEŽE A HOLUBŮ

s expozicí okrasného: ptactva, morčat a terarijních zvířat.
Prodej zvířat a občerstvení

Areál Kralupy nad Vltavou – Lobeček (ulice Ke Koupališti - "Dřevák")
Ukázka výcviku policejních psů v sobotu od 10:00 do 12:00

Králičí hop v neděli od 9:00 do 11:00
Otevřeno: sobota 8:00-16:00, neděle 8:00-12:00

Děti do 15 let zdarma
Těšíme se na vaši návštěvu

Akce se koná za podpory města

městská KNIHOVNA ŘÍJEN 2024
Jodlova 111, 278 01 Kralupy nad Vltavou – přízemí budovy, ve které sídlí i základní škola ■ tel. 315 727 852, 315 727 782, 315 729 554

www.knihovnakralupy.cz

Udržitelnost

Přemek Žemlička
Poetický a úsměvný 
pohled objektivem 
na zacházení s odpadky

Výstavu zajistila Komise pro ži-
votní prostředí pod patronátem 
MěÚ Kralupy n. Vlt. Bude k vidění 
i v dalších říjnových dnech.

Kdy? 1. 10. od 16:00 hod.
Kde? Vestibul MěÚ Kralupy
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Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast. 

16. 8. Vladimír Kubín 80

19. 8. Svatava Němcová 80

21. 8. Vítězslav Hojsák 65

22. 8. Josef Ženíšek 72

25. 8. Petr Sedláček 76

26. 8. Evžena Gauggová 90

28. 8. Josef Horák 76

30. 8. Václav Kroupa 68

2. 9. Miroslav Cíla 79

4. 9. Ing. Zdeněk Očenášek 78

3. 9. Jindřiška Dobšová 70

9. 9. Ivo Loužecký 76

10. 9. Petr Taller 57

17. 8. Marie Šmejkalová 100 

5. 9. Petr Černý 79 

21. 10. 2024 uplyne pět let, co nás 
navždy opustila naše milovaná dcera 
ŠÁRKA MARKOVÁ BARDOŇOVÁ. 
Stále vzpomínají rodiče, syn Lukáš  
a sestra Štěpánka s rodinou. 

Dne 25. 10. 2024 by se pan KAREL 
ŠTĚPÁNEK dožil 100 let a 8. 9. 
2024 tomu bylo 7 let, kdy nás navždy 
opustil. Stále vzpomíná syn Ivan 
s rodinou.

opustili nás

vzpomínky

�

�
PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V ŘÍJNU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Tuto rubriku zajišťuje a data poskytuje Odbor soc. věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. Vlt. se souhlasem jubilantů.

80 let

Soňa Hrachová

Dana Bielová

Karel Hladík

Richard Alberovský

Jana Suržiková

Jitka Svobodová

Miroslava Marková

Karel Chládek

Miroslav Zoubek

Hana Kdýrová

Pavel Vítek

Eva Kratochvílová  
(dodatečné přání)

Ing. Václav Pícka (dodatečné přání)

85 let 

Eva Kasalová

Daniela Rydvalová

Josef Danda

Jiří Čermák

Alena Valentová

90 let Václav Vinš

91 let

Jarmila Bagalová

Etela Hubičková

Ing. Jaroslav Jeřábek

jubilanti�

 !ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci za 
rozumnou cenu. STĚHOVÁNÍ. TEL.:773 484 056

 PRODÁM byt 3+1 v osobním vlastnictví, Kralupy 
nad Vltavou, Lobeček.
Byt je cihlový 82 m2 (2. patro) + sklep. Cena k 
jednání 5 500 000 Kč. KONTAKT: TEL: 737 289 906

 SECOND HAND CAROLINA
Gen. Klapálka 722, Kralupy nad Vlt. (naproti 
škole). Otevřeno: PO–PÁ: 10:00-16:00 hod. 
Dětské, dámské a pánské oblečení za rozumné 
ceny. Příze na háčkování hraček – Dolphin 
baby (65 Kč), Alize puffy (65 Kč), Jeans (40 Kč), 
Alize softy plus (55 Kč). 
Přijďte si vybrat originální kousek do vašeho 
šatníku :). Budu se těšit na vaši návštěvu.

 KERAMIKA
Volná místa v kroužcích 
pro děti i dospělé.
DPS – sídliště Cukrovar 
1171. Více informací 
na e-mailu: renata.
nemeckova@centrum.
cz nebo  
TEL.: 724 515 247.

soukromá inzerce�

Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav ELPIS 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast.

48. sezóna Kruhu přátel Prahy rok 2024
zapsaný spolek Kruh přátel Prahy

vás zve na vycházku „Údolím Botiče ze Záběhlic do Hostivaře“
Kdy? V sobotu 12. října 2024.

Zveme vás na další vycházku málo známými mís-
ty Prahy. Obdobnou trasou kolem meandrů Botiče 
jsme se členy KPP prošli již v červnu 2010. Po 1,2 km  
půjdeme asi 200 m kolem areálu Toulcova dvora, kte-
rý jsme si společně prohlédli již v roce 2009. Trasa od 
záběhlické školy až na zastávku tramvaje Hostivařská 
je dlouhá jen 3 km. Zastavíme se také u dřevěné zvo-
nice a kostela Stětí sv. Jana Křtitele, kde je vesnická 
památková zóna Stará Hostivař.

Odjezd z  kralupského nádraží bude jako obvykle 
v 8:42 hodin. Z vlaku vystoupíme už na nádraží Praha-
-Podbaba. Od něj pojedeme tramvají číslo 8 nebo 18 
na Hradčanskou a  přestoupíme na metro A, kterým 
pojedeme do stanice Skalka (výstup E1). Zde nás čeká 
poslední přestup na autobus 138 nebo 101. Po 7 mi-
nutách jízdy vystoupíme na zastávce Záběhlická škola, 
kde bude také kolem 10. sraz s mimokralupskými.

Tato vycházka je realizována s  finanční podporou 
MěÚ Kralupy nad Vltavou.

Vycházku připravila Helena Zákoucká

SDRUŽENÍ RODÁKŮ A PŘÍZNIVCŮ MĚSTA KRALUPY
Spolek rodáků a příznivců města Kralupy nad Vltavou informuje přihlášené účastníky zá-
jezdu na zámek Hrubý Rohozec a do pivovaru Svijany.
Zájezd se uskuteční v sobotu 5. 10. 2024, čas a místo odjezdu: Čechova ulice – 7:15 hod.; 
Jízek – 7:20 hod.; Hotel Sport – 7:30 hod.; Lobeček – KASS Vltava – 7:40 hod. (vždy na au-
tobusové zastávce).
Zájezd se uskuteční za finanční podpory MěÚ Kralupy nad Vltavou. Členky výboru

 PODĚKOVÁNÍ
HZS Kralupy nad Vltavou a Správě železnic 
za záchranu pejska, který mi 4. 9. 2024 
spadl do šachty. Děkuji. Z. P.

20. listopadu 2024 se dožívá 
krásného životního jubilea - 
90 let - paní STÁŇA  
HEJDUKOVÁ, je naší dobrou 
kamarádkou a dlouhá léta 
členkou LKŽ. Stáňo, ať jsi čilá 
jako doposud, ať zdraví a 
štěstí provází Tě do dalších 
let, to Ti ze srdce přejí děvča-
ta z LKŽ a Marie Kozelková

14. října oslaví krásné životní 
jubileum - 80 let - naše 
předsedkyně LKŽ paní MARIE 
KOZELKOVÁ. Do dalších let jí 
ze srdce přejeme štěstí, lásku 
a hlavně zdravíčko. Děvčata 
z LKŽ, kamarádky a příznivci 
Čaje o páté, tanečků ve 
Vltavě.

blahopřání�
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městské MUZEUM ŘÍJEN 2024
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, ČT, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

NÁVRAT GOTICKÉHO SKVOSTU 
Po dlouhých desetiletích se do Kralup vrací unikátní 
dřevěná skulptura Poslední večeře Páně, která 
byla na dlouhý čas skryta očím veřejnosti. Unikátní 
gotická práce byla původně umístěna v  pražské 
Betlémské kapli, odkud se po jejím zrušení dostala 
do Zeměch, kde byla ve farním kostele umístěna od 
roku 1804. Její následné putování přes NM a expozici 
v Lobkovickém paláci bylo zakončeno umístěním do 
depozitáře. Máme tu čest ji opět představit veřejnosti 
v rámci nové stálé expozice kralupského muzea.

PICTURAM
U  příležitosti návratu gotické dřevořezby Poslední 
večeře Páně, která byla původně umístěna 
v zeměšském kostele, jsme symbolicky do stejného 
místa pozvali scénické představení Picturam 
české choreografky Evy Rézové. Představení 
v  mezinárodním obsazení vychází z  výtvarného 
umění a  zkoumá převedení statického obrazu do 
jevištní živé podoby. Inspirací pro tuto choreografii 
byly známé obrazy slavných malířů zpodobňujících 
Kristův večer v Getsemanské zahradě.

PROGRAM NA ŘÍJEN
Sobota 5.  října od 13:00  – Tajemství medu  – 
ochutnávka medu a povídání nejen o včelařství
Sobota 12.  října od 10:00 do 17:00  – ŘEMESLNÁ 
DÍLNA – drhání, pod vedením PhDr. R. Němečkové
Čtvrtek 24. října od 18:00 – POSLEDNÍ VEČEŘE PÁNĚ 
- otevření nové expozice
Neděle 27.  října od 17:00  – PICTURAM  – scénické 
představení v zeměšském kostele
Více informací k  chystanému programu na druhé pololetí 
naleznete na muzejním webu: www.muzeumkralupy.cz

Řemesla našich předků
Podzimní cyklus celodenních řemesl-
ných kurzů začal v sobotu 14. 9. v měst-
ském muzeu. Účastníci se seznámili se 
starodávným řemeslem pletení ošatek 
ze slámy. Další kurzy se budou věnovat 
drhání (12. 10.) a drátování (9. 11.). Ka-
pacita kurzu je 8 osob, přihlašování je 
možné na adrese: renata.nemeckova@centrum.cz. Kurzy jsou z velké části 
hrazeny z dotací města Kralupy nad Vltavou. V každém kurzu jsou 2 volná mís-
ta pro seniory, nebo maminky na mateřské dovolené.  RENATA NĚMEČKOVÁ

140 LET KRALUPSKÉHO SOKOLA
Sokolská jednota v  Kralupech nad 
Vltavou /druhý nejstarší spolek 
v Kralupech/ byla založena 15. čer-
vence r. 1884 v sále U Holubů, kde 
se sešli nadšení muži s cílem podpo-
řit tělesnou zdatnost a národní uvě-
domění. Prvním starostou jednoty se 

stal MUDr. Antonín Čtrnáctý, který 
společně s  dalšími 62 členy položil 
základy tohoto významného nejen 
sportovního spolku v Kralupech. 
Více zajímavých informací se dočte-
te v listopadovém čísle zpravodaje. 

IVETA BENDÍKOVÁ
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Díky zapojení do výzvy Operačního programu Jan Amos Komenský 
(OP JAK), kde jsme získali dotaci v projektu Radost dětem, jsme mi-
nulý školní rok mohli podpořit velké množství dětí ze zájmových útva-
rů. Tanečním kroužkům jsme platili z velké části startovné a dopravu 
na soutěžích, dětem na všech táborech jsme mohli nabídnout nad-
standardní aktivity, a také jsme mohli podpořit vzdělávání pedago-
gů na různých výjezdech, kurzech a školeních. Toto vzdělávání zkva-
litňuje práci všech pedagogů, kteří u nás vykonávají svou činnost 
a věnují se dětem. V tomto školním roce budeme v projektu nadále 
pokračovat a podporovat další děti ze zájmových útvarů.

Dne 7. září 2024 proběhla na Palackého náměstí velká akce s ná-
zvem Bavíme se s DDM. Na děti i dospělé čekal po dobu celého 
odpoledne bohatý program. Vystoupil Vocal Band Markéty Aptové 
a děti z dětského folklórního souboru Kytice. Malí návštěvníci, kteří 
zaplnili celé náměstí, nedočkavě čekali na vystoupení pod názvem 
Karol a Kvído, velké návštěvníky potěšila v odpoledních hodinách 
kapela Robin Mood. Jako doprovodný program byly připravené 
taneční bloky dětí ze zájmových útvarů DDM, malování na obličej, 
dílničky, stánkový prodej, balónková zvířátka a fotokoutek. Věříme, 
že si to všichni moc užili a zachovají nám přízeň na dalších akcích. 

DDM kralupy ŘÍJEN 2024
CENTRUM VOLNÉHO ČASU ■ Smetanova 168, Kralupy nad Vltavou, 278 01 ■ e-mail: info@ddmkralupy.cz ■ tel.: 315 722 430

www.ddmkralupy.cz
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ZŠ 28. ŘÍJNA

V šichni víme, že přijít do nové-
ho kolektivu i prostředí není 

úplně jednoduché.  
Třídní učitelka i s asistentkou 

se snaží žáčkům v 1. třídě věno-
vat veškerou pozornost, přes-
to někteří mohou mít zpočátku 
obavy.  

Ve škole opakovaně podporuje-
me slušné chování mezi žáky, dů-
raz klademe na vzájemný respekt 
a toleranci. Z toho důvodu se nám 
osvědčil projekt „Jak být dobrým 
kamarádem“. Realizován je pro 
žáky v 1. a 5. ročníku, kdy se nej-

starší žáci školy stávají průvodci 
těch nejmladších. 

Žáci pátých tříd se svých mlad-
ších spolužáků ujali hned v prv-
ním školním týdnu a nabídli jim 

své zkušenosti, pomoc i pochopení. 
Provedli prvňáčky po škole, ukázali 
jim všechny školní prostory a přidali 
i několik rad, co a jak správně dělat. 
Při dalším setkání si páťáci při-

pravili pro malé spolužáky ně-
kolik sportovních stanovišť s pl-
něním úkolů. Tato akce byla 
velmi povedená a všem se líbila. 
Setkávání v projektu „Jak být dob-
rým kamarádem“ budou mít různo-
rodý charakter od společného zpívá-
ní, tancování, plnění úkolů v přírodě 
až po společné vycházky a tvoření.

V pozitivní atmosféře školy se 
velmi dobře daří rozvíjet klíčové 
kompetence jednotlivých žáků, 
podporujeme individuální přístup 
a snažíme se tak v podnětném pro-
středí o maximální rozvoj každé-
ho jednotlivce.

MAREK ŠULA

Začleňování prvňáčků

Vzdělávání i mimo školní lavice

Začátek školního roku

ZŠ GEN. KLAPÁLKA

7 54 – tolik žáků v září usedlo 
do našich školních lavic. Ně-

které třídy se dočkaly kompletní 
rekonstrukce, jinde jsme opravili 
jen jejich části, např. hygienické 
koutky. Výuku ale nesměřujeme 
pouze do tříd. Pro badatelské ho-
diny využíváme prostory školní 
zahrady nebo blízkého okolí. Mo-
dernizací prošlo také venkovní 
schodiště, které vede do klidné 
části zahrady. Stavebníci ho ob-
ložili – a žáci na něm tak mohou 
pohodlněji sedět. Některé hodiny 
je navíc možné vést venku – třeba 
lekce literatury.

I v letošním školním roce se 
zaměřujeme na hledání nových, 

atraktivních metod výuky, roz-
víjení zájmů našich žáků v rám-
ci Klapklubu i na pomoc dětem 
se speciálními vzdělávacími po-
třebami. Některé z těchto aktivit 
jsou začleněné v projektu Podpory 
rovných příležitostí PROP Klapál-
ka. I díky tomu můžeme žákům 
nabídnout spolufinancování ne-
bo úplné financování náročnějších 
akcí typu lyžařský výcvik. Při ná-
vštěvách různých vzdělávacích 
institucí pak celým třídám často 
přispíváme na dopravu a vstup. 
Vzdělávat se totiž už dávno ne-
znamená sedět v lavicích. 

Přeji všem hodně úspěchů nejen 
v nadcházejících devíti měsících. 

MICHAELA GLEICHOVÁ 

ZŠ JODLOVA

Z ačal nový školní rok, a jak už 
bývá zvykem, přinesl s sebou 

i řadu změn. Do lavic k nám le-
tos usedlo celkem 83 žáků. Od 
1. 9. 2024 učíme podle nového 
školního vzdělávacího programu 
s názvem „Podej mi ruku, pomohu 
Ti jít.“ Nově jsme přivítali prvňáč-
ky do dvou nových tříd – jednu pro 
základní školu dle § 16, odst. 9 ŠZ 
a druhou pro základní školu speci-
ální. Celkově má naše škola 11 tříd, 
pět se vzdělávacím programem zá-
kladní škola speciální a šest tříd se 

vzdělávacím programem základní 
škola. Kvůli rostoucímu počtu žá-
ků jsme letos poprvé otevřeli dvě 
třídy na detašovaném pracovišti 
v sousední základní škole v Kralu-
pech nad Vltavou na Komenského 
náměstí.

S tímto rozšířením a novými 
výzvami přišel také čas na další 
vzdělávání našich pedagogických 
pracovníků. V přípravném týdnu 
čekala pedagogy hned dvě zají-
mavá školení. První se zaměřo-
valo na prevenci rizikového a zá-
vislostního chování žáků. Druhé 
školení bylo vedeno organizací 

Divadelta, která využívá inter-
aktivní divadlo fórum k preven-
ci rizikového chování. S touto 
organizací máme bohaté a velmi 
pozitivní zkušenosti. Tentokrát 
přijeli s představením „Superuči-
telka“, které bylo určeno výhrad-
ně pro pedagogické pracovníky 
naší školy. 

Těšíme se, co nám tento školní 
rok přinese a jaké nové příležitosti 
a výzvy nám nabídne.

BC. HANA MAZOCHOVÁ, 

UČITELKA A KOORDINÁTORKA 

ASISTENTŮ PEDAGOGA 
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Nový školní rok na ZŠ Komenského  

Přijďte se k nám podívat!

Anglický kurz 

ZŠ KOMENSKÉHO

P rázdniny opět velmi rychle 
utekly, a tak se v pondělí 2. zá-

ří uskutečnilo slavnostní zahájení 
školního roku 2024/2025. Během 
letních prázdnin došlo v ZŠ Ko-
menského ke spoustě stavebních i 

elektrikářských úprav tak, aby byla 
škola nachystána k návratu žáků do 
lavic. Paní učitelky, které nastou-
pily do školy už o týden dříve, při-
chystaly pro žáky naší školy krásné 
prostředí. Naši noví žáci, prvňáčci, 
byli slavnostně přivítáni ředitelkou 
školy Mgr. Jiřinou Hereinovou spo-

lu se starostou města Liborem Le-
sákem před budovou školy. Již nyní 
se žáci ZŠ Komenského mohou těšit 
na zajímavé výlety a exkurze, kte-
ré je v novém školním roce čekají, 
patří mezi ně například návštěva 
Hygienického muzea v Drážďa-
nech anebo také dvoudenní výlet 

s návštěvou Rýnských vodopádů, 
Kostnice a nejvyšší hory Němec-
ka Zugspitze. Kromě toho se stejně 
jako každý rok chystají šesté třídy 
na adaptační pobyt do nedalekých 
Doks a žáci osmých ročníků vyráží 
začátkem února na lyžařský výcvi-
kový kurz.   BC. TEREZA ČÁPOVÁ 

LESNÍ MŠ KULÍŠEK

J iž více jak 10 let působí na okra-
ji Kralup nad Vltavou, v Mini-

cích, Lesní mateřská škola Kulí-
šek. Lesní školky kladou důraz na 
pobyt dětí v přírodě a vzdělávání 
mimo učebny, nejčastěji v lese. 
Vzdělávání a příroda hrají stejně 
důležitou roli. Výhodou přírodní 
pedagogiky je přirozené zvyšová-
ní odolnosti, motorických doved-
ností, samostatnosti v rozmanitém 
přírodním prostředí. V kontextu 
proměny ročních období se najde 
mnoho vzdělávacích nabídek, které 
jsou pestré, nápadité a přináší dí-
těti nespočet “objevů” v rámci pro-
žitkového učení. Odpočinek našich 
dětí probíhá v zázemí, ve speciál-
ně upravené maringotce. Zázemí 
je i útočištěm v chladném období 

roku, kde se děti v teple najedí, od-
počinou si a mohou zase vyrazit do 
přírody. V zázemí mají Kulíšci ta-
ké uložené náhradní oblečení a po-
můcky na ven. Děti z naší školky 
netráví celý rok jen v lese. Nedílnou 
součástí programu jsou i návštěvy 
kulturních akcí, veřejných institucí 
nebo například pracovníků v růz-
ných oborech (švec, pekař, stroj-
vedoucí aj.) v rámci témat ve ŠVP. 

České lesní MŠ se nejvíce inspi-
rovaly v Německu, kde lesní škol-
ky existují více jak 20 let. I naše 
průvodkyně letos navštívily něko-
lik berlínských LMŠ pro inspiraci 
ve své pedagogické práci. Ve skan-
dinávských zemích je vzdělávání 
v úzkém kontaktu s přírodou běž-
nou praxí již více jak 70 let.

Naše Lesní MŠ Kulíšek přijímá 
děti od 3 do 6 let, v současné době 

máme ještě dvě volná místa. Sou-
částí naší komunity je i Lesní klub 
Vajíčko, kam mohou docházet rodi-
če či prarodiče s dětmi od 0 do 3 let. 
Máme velmi dobrou zkušenost se 
vstupem dětí z Vajíčka do LMŠ Ku-
líšek. Děti si zvyknou na prostředí 
školky, průvodkyně, les. Adaptace 
je pro ně daleko snazší. Lesní klub 
se schází jedenkrát v týdnu, v pátek 
dopoledne. 

Naši školku letos opět podpořilo 
město Kralupy nad Vltavou jed-
norázovým příspěvkem v rámci 
dotačních programů. Za což jsme 
velmi vděční. Letos jsme pořídili 
pomůcku (velkého maňáska Ron-
ju) v rámci zavedení nové metody 
socioemočního učení dětí. Jedná 
se o metodu Dobrý začátek, kte-
rou propaguje Scholla empirica. 
Ronja přináší dětem za pomoci 

dramatické výchovy příběhy ze 
své školky. Děti společně s Ron-
jou řeší problémy, které se dějí 
i u nás ve školce. Jak se s druhým 
domluvit, jak řešit konflikty, jak 
pracovat se vztekem aj. S metodou 
máme velmi dobré zkušenosti již 
z loňského školního roku. Je nám 
dobrým nástrojem v našem poje-
tí respektujícího a partnerského 
přístupu k dětem a jejich rodičům. 

Zveme zájemce na setkání s pa-
ní ředitelkou, po domluvě lze na-
vštívit i přímo školkový den v lese. 
Více na www.kulisek.online. 

S. HARDTOVÁ

ZŠ VÁCLAVA HAVLA

H oody hoo. Tak dělá sova an-
glicky. Nejen to se dozvěděli 

naši žáci čtvrtých a pátých tříd. 
Během druhého zářijového týd-
ne si vyzkoušeli žáci 4. A a 4. B 
výuku v doprovodu rodilého 
mluvčího Johana Uggla. Ten, 
spolu se svým kolegou, o tý-
den později vedl týdenní kurz  
i ve třídách 5. A, 5. B a 5. C. 

Děti na čas odložily učebnice 
a perfektní gramatiku a přišla na 

řadu běžná, každodenní komuni-
kace v angličtině. Občas se domlou-
valy rukama, nohama, ale většinou 
zvládly využít své znalosti anglič-
tiny. Oprášily slovní zásobu, která 
se týkala zvířat, částí lidského těla, 
naučily se nová slovíčka, zahrály 
si spoustu her, spolupracovaly ve 
skupinách a především si odnesly 
nezapomenutelnou zkušenost.

Vedení kurzu bylo milé, přínos-
né a žáci si přirozeným způsobem 
vyzkoušeli, jaké to je komunikovat 
pouze v angličtině.  

Kurz se dětem velmi líbil a rádi 
bychom akci zopakovali i v dalším 

pololetí na druhém stupni.
Mgr. et Mgr. JANA KOVAŘÍKOVÁ

Základní škola Václava Havla pořádá pro žáky 9. tříd ZŠ

PŘÍPRAVNÉ KURZY NA PŘIJÍMACÍ ZKOUŠKY Z ČESKÉHO 
JAZYKA A MATEMATIKY.
 výuka věnována typům úloh z testů dle státního zadání;
 délka kurzu = od 31. 10. 2024 do 3. 4. 2025; 
 den v týdnu = čtvrtek, 16:00–17:40 hod.; 
 1 hodina týdně ČJ, 1 hodina týdně M;
 kurzy vedou zkušené středoškolské učitelky ČJ a M, absolventka FF 
UK Mgr. Mazourková a absolventka MFF UK Mgr. Binková;
 maximální počet žáků každého kurzu = 30;

 minimální počet žáků každého kurzu = 10;
 cena každého kurzu = 1 400 Kč, tj. za oba předměty 2 800 Kč.

Přihlášky e-mailem s uvedením jména a příjmení žáka, ZŠ, jména 
a příjmení zákonného zástupce, e-mailovou adresou žáka i rodičů, 
telefonem žáka i rodičů přijímá do 20. října 2024 Mgr. Mazourková 
na adrese: jarim@seznam.cz. Uveďte též prosím, zda se přihlašujete 
na oba předměty, nebo jen na ČJ, ev. jen na M. O podrobnější in-
formace můžete požádat tamtéž.
Připravujeme též 2 kola „přijímaček nanečisto“, a to 12. 12. 2024 
a 20. 2. 2025 vždy od 14:30 hod.
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P ráci čest! Prváci se na 
adaptačním pobytu 

činili; vyvinuli několik eko-
logických vozů z překližky, 
na zámku v  Doksech vy-
kutali poklad a  rozdělali 
táborák na první zápalku. / Stinná oá-
za: Na roztrhání byla v tropických zá-
řijových teplotách venkovní učebna; 
děkujeme všem dárcům a  Středo-
českému kraji, z  jejichž příspěvků by-
la pořízena. / Co máte na srdci? DG 
spustilo anonymní digitální schránku 
důvěry pro studenty a  rodiče. / Haf, 
mňau, budou granulky: Školní kapely 
a muzicírující sólisté vystoupili na cha-
ritativním koncertu pro kočičí a  psí 
útulky Útulek Fest. / Otevřeno: DG 
spustilo 20 volnočasových kroužků pro 
veřejnost a své studenty na školní rok 
2024/2025. / Šampiónem učitelského 

turnaje v  petanque se 
stal češtinář Pavel Rynt. / 
Za Barborou, za gotikou: 
Septimáni a  druháci vy-
razili zkoumat architek-
turu a  dějiny města do 

Kutné Hory. / Nonstop, já chci žít non-
stop: Na adaptačním pobytu, který 
celý připravila septima, se primáni 
protancovali nocí a  svou srdnatostí 
při noční bojovce překonali i některé 
septimánky. / To je konec: Maturitní 
ročníky vyrazily na svůj poslední školní 
výlet, a to do Mnichova a na Labutí 
zámky. / Zveme vás ve středu 4. 12. 
od 14:00 do 17:30 na vánoční trhy a 
na besedu v 17:00 pro zájemce o stu-
dium na DG. / V pátek 31. 1. 2025 od 
8:00 organizujeme zkoušky nanečisto 
a prohlídku školy.

KLÁRA SIKOROVÁ
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L etošní léto bylo plné zábavy, 
dobrodružství a nezapomenu-

telných okamžiků! Tak se pojď-
me společně podívat, co všechno 
jsme zažili:

Všechno začaly naše skvělé 
seniorky svým tradičním červ-
novým sportovním pobytem 
v Chorvatsku. Cvičenky Marie 
Hoffmannová, Květa Marsová, 
Zdeňka Šuldová, Dagmar Vrátná 
a Alena Škvárová se do toho pus-
tily s plnou vervou a ukázaly nám, 
že věk je opravdu jen číslo! Dvou-
fázový trénink, sportovní aktivity, 
edukační programy a cvičení na 
zlepšení mentálního zdraví – nic 
z toho jim nebylo cizí. Cvičitelka 
Jana Osztényi k tomu dodává: 
„Naše seniorky jsou inspirací pro 
nás všechny. Jejich elán a opti-
mistický přístup jsou příkladem, 
jak užívat života naplno!“ Jsme 
opravdu pyšní, že máme v Sokole 
takové skvělé ženy!

Letos jsme také oslavili 
XVII. všesokolský slet (https://
slet2024.cz). Na přelomu června 
a července rozhýbal celou For-
tuna arénu Eden i celé Česko. 
30. června prošel Prahou velkole-
pý průvod, kde se setkaly všechny 
župy, skladby i generace pod hes-
lem „SOKOL SPOJUJE“. V Edenu 
pak následovaly dny plné zkou-

šek, které vyvrcholily úžasný-
mi vystoupeními 4. a 5. červen-
ce. Sokol Kralupy byl vidět hned 
ve třech skladbách – děti zářily 
v „Mravencích“ a naši dospělí to 
rozbalili v „Rockové symfonii“ 
a „Jdi za štěstím“. Tento slet byl 
prostě nezapomenutelný a už teď 
se těšíme na další za šest let! Dě-
kujeme všem, kteří přispěli svým 
úsilím a energií.

Nemohli jsme také vynechat 
náš tradiční příměstský tábor! 
Tento rok jsme se vydali na dob-
rodružnou cestu jako „Trosečníci 
na Sokoláku“. Už 13. ročník tábora 
přivítal 66 dětí ve dvou týdenních 
turnusech, které si to náramně 
užily. Týmy Tygrů, Žraloků a Jes-
třábů soutěžily nejen o prvenství, 
ale také o klíče k truhle s pokla-
dem. Horké letní počasí nám přá-
lo, a tak jsme si užili každoden-
ní koupání, vodní hry, nocování 
pod širákem, táborák s opékáním 
špekáčků, noční hry a samozřejmě 
táborovou olympiádu. Děkujeme 
všem trosečníkům a vedoucím za 
báječnou atmosféru!

A teď novinka: V kralupském 
Sokole máme nový nohejbalový 
oddíl mužů! Naši svalnatí borci 
se rozhodli ukázat své dovednosti 
v okresní soutěži Prahy západ. Tak 
je přijďte podpořit nebo je sleduj-

Léto v Sokole aneb Ani v létě se naši Sokolíci nenudí!

Kralupští 
hokejisté těsně 
před startem 
dalšího ročníku 
2. ligy.

Reportáž z memoriálu.

Na tenisových 
kurtech v Kralu-
pech se uskuteč-
nil tradiční Me-
moriál Lubomíra 
Nácovského.

Poslední prázdninový víkend se jel ve Veltrusech tradiční Memo-
riál Jaroslava Froňka staršího ve vodním slalomu. Pořadatelem 
závodu byl Oddíl kanoistiky TJ Kaučuk Kralupy nad Vltavou.
Závodů se zúčastnil i Roman Neugebauer, čerstvý medailista 
z Mistrovství světa ve slalomu na divoké vodě 
v kategorii veterán. 
Pokud by vám byl trenér odněkud povědomý, 
tak vězte, že jej potkáváte po městě v policejní 
uniformě, jelikož pracuje jako strážník a zástup-
ce ředitele místní městské policie... AJ

te na Facebooku Nohejbal Kralupy 
nad Vltavou. 

Letní prázdniny jsou sice za 
námi, ale naše tělocvičny a ven-
kovní hřiště se opět začínají plnit 
nadšenými cvičenci, které vítáme 
s otevřenou náručí. Už se nemůže-
me dočkat všech podzimních akcí, 
které nás čekají!

Co nás tedy čeká na podzim?
 24. září – Senioriáda aneb Zá-
bavné odpoledne nejen pro seni-
ory.
 8. října – Památný den sokol-
stva: Vzdáme hold statečným So-
kolům, kteří obětovali své životy 
za svobodu a demokracii.
 10. října – Oslava 140 let kralup-

ského Sokola v městském muzeu: 
Přijďte si připomenout 140 let his-
torie jedné z nejstarších institucí 
v Kralupech nad Vltavou.
 18. října – Strašidla na Sokolá-
ku: Přijďte se bát a užít si zábavu 
s dětmi do 10 let!
 28. října – Nazdar, na start!: Při-
dejte se k tradičnímu Sokolskému 
běhu republiky a běžte s námi! Re-
gistrace na: https://www.behre-
publiky.cz/

Těšíme se na všechny Sokolíky 
i nové členy, ať už na hřištích, v tě-
locvičnách nebo na našich akcích! 
Více informací na www.sokol.kra-
lupy.cz.

DAGMAR MARSOVÁ,

VZDĚLAVATELKA TJ SOKOL KRALUPY

MEMORIÁL J. FROŇKA VE VODNÍM SLALOMU

FO
TO

: T
J 

SO
K

O
L 

K
R

AL
U

PY

FO
TO

: O
D

D
ÍL

 K
AN

O
IS

TI
K

Y,
 T

J 
K

AU
Č

U
K

 K
R

AL
U

PY



28 INZERCE

NABÍZÍME VÁM VOLNÉ KAPACITY NAŠICH SLUŽEB, 
KTERÉ PROVÁDÍME S MAXIMÁLNÍ PEČLIVOSTÍ.
 
 SVAŘOVÁNÍ KONSTRUKČNÍ OCELI, NEREZU, HLINÍKU A DALŠÍCH 
MATERIÁLŮ

 STROJNÍ OBRÁBĚNÍ – ŘEZÁNÍ/POPISOVÁNÍ:
Vodní paprsek – velikost 3000 x 2000 mm, do tloušťky 500 mm

 ocel konstrukční, legovaná, nástrojová, tepelně zpraco-
vaná, návarová s extrémní tvrdostí
 slitiny hliníku, titanu, mědi, niklu
 sklolaminát, kompozity, technické a reklamní plasty
 pěnové materiály, plasty, gumy
 překližka, balza, podlahové krytiny
 elektroizolační, tepelněizolační hmoty
 mramor, žula, pískovec, sklo, dlažba

CO2 laser - velikost 1500 x 1000 mm

 kovy, barevné kovy, Elox, lakovaný kov
 kaučuk, uhlíkové vlákno 
 sklo, dlažba, kámen, mramor, žula
 dřevo, překližky, MDF, papír, korek
 akryl, Lucite, PMMA
 látka, konopí, bavlna, kůže

 3D SKENOVÁNÍ / MODELOVÁNÍ / PROJEKTOVÁNÍ / TISK

 PÍSKOVÁNÍ A TRYSKÁNÍ 
 křemičitým pískem
 suchým ledem

 ŽÁROVÉ ZINKOVÁNÍ

+420 602 774 179, obchod@assix.cz

 OPRAVA ŽALUZIÍ  VÝMĚNA 
VODÍCÍCH LANEK  NOVÉ 

ŽALUZIE  SÍTĚ PROTI HMYZU  
 SEŘÍZENÍ PLASTOVÝCH OKEN.

Tel.: 733 720 950 
pavel.janci@email.cz

Loutkový soubor 
Rolnička uvede 
pohádku DVĚ 
MARUŠKY, a to ve 

středu 23. října v 16:30 hod.  
a 17:30 hod. (zadní trakt KaSS).
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